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دهم عربی  1واژگان درس 

 ذاکَ = ذلِکَ : آن 

 ذا : این ذا = ه  

 مَن ذا : این کیست ؟ 

 ذو : دارای 

 ذاتِ : دارای 

 زانَ : زینت داد 

 غُصون ، أغصان : شاخه ها 

 نَضِرَة : تر و تازه 

 : رشد کرد ) مؤنث (  نَمَت  

 نَما : رشد کرد ) مذکر ( 

 یُخرِجُ : در می آورَد 

ر خگَ : پاره ی آتش ، اَ  = جَذوَة شَرَرَة

 مُستَعِرَة : فروزان 

 مُنهَمِرَة : ریزان 

 مُنتَشِرَة : پخش شده 

 أنجُم : ستارگان 

 أنزَلَ : نازل کرد 

 أنعُم : نعمت ها 

 أوجَدَ : پدید آورد 

 بالِغ : کامل 

 دُرَر : مروارید ها 

 غَیم : ابرضیاء : روشنایی 

 : بگو  قُل  

 تَعارُف : آشنایی 

 قاعَة : سالن 

 أن اسُافِرَ : که سفر کنم 

 مَطار : فرودگاه 

 مَطَر : باران

 : ترجمه کن  تَرجِم  

 : بگذار  ضَع  

 فَراغ : جای خالی 

 مُستَعیناً بـ : با استفاده از 

 حِوار : گفت و گو 

ف : کارمند   مُوَظَّ

 مَعَ الأسَف : متأسفانه 

 إلی اللِّقاء : به امید دیدار 

لامَة : به سلامت   مَعَ السَّ

 أحجار : سنگ ها 

 غالِیَة : ارزشمند ، گِران 

 یَدورُ : می چرخَد 

 نِسائِیَّة : زنانه 

 فُستان : پیراهن زنانه 

 ألوان : رنگ ها 

 نار : آتش 

 فائِزات : برنده ها 

 دَلیل : راهنما 

 بَطّاریَّة : باتری 

 أصدِقاء : دوستان 

: رسم کن ، نقاشی کن  اُرسُم  

 عَقارِب : عقربه ها 

 مَکتَبَة : کتابخانه 

 نَصّ : متن 

 مُعجَم : لغت نامه 

 شاطِئ : ساحل 

 عَین : چشمه 

  مُحافَظَة : استان 

 : بعدی تالِیَة

 حَبَّة : دانه 

عَن : جست و جو کن  اِبحَث  

 أبحاث : پژوهش ها 

 ثَمَرَة : میوه  

تمام حقوق مادی و معنوی این اثر برای انتشارات فولیتو محفوظ می باشد.           
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 دهم عربی  2واژگان درس 

 لا تَفَرَّقوا : پراکنده نشوید 

 : جاری کرد أجری  

 : جاری است ، جاری می شود   يیَجر 

 أخلَصَ : مُخلص شد ، یکرنگ شد 

 أمسَکَ : به دست گرفت و نگه داشت 

 : ساخت  بَنی  

 عَلَّمَ : یاد داد 

 غَرَسَ : کاشت 

 کُلوا : بخورید 

 مِئَة : صد 

 وَرَّثَ : به ارث گذاشت 

یَتَراحَمُ الخَلقُ : آفریدگان به هم مهربانی 

 می کنند 

 یَستَغفِرُ : آمرزش می خواهد 

 : بس است  يیَکف

 الإثنَینِ : برای دو نفر بس است  يیَکف

 یَنابیع : جوهای پر آب ، چشمه ها 

ن    : مشخص کن  عَیِّ

 سائِح : گردشگر 

 ما أجمَلَ : چه زیباست 

 شَعب : ملّت 

 مِضیاف : مهمان دوست 

 زائِد : به علاوه ی 

 ناقِص : مِنهای 

 : مساوی است  يیُساو

 أرسَلنا : فرستادیم 

 د لَبِثَ : اقامت کرد ، مان  

 دجاءَ بـ : آور  

 حِلم : بردباری 

 سَماع : شنیدن 

 نَملَة : مورچه 

 یَفوقُ : بالاتر است از 

 أمتار : جمعِ متر 

 مَواعِظ : پندها 

 بِئر : چاه 

 غَرَسَ : کاشت 

 : ساخت  بَنی  

 وَرَّثَ : به ارث گذاشت 

 مُصحَف : قرآن 

 أنزَلَ : نازل کرد 

 وَجَع : درد 

 عَداوَة : دشمنی 

 یَتَناجَیانِ : با هم راز می گویند 

 : وارد نشو  لا تَدخُل  

 مَساءَ الخَیر : عصر به خیر 

 حَضرَتُکَ : شما ، جنابعالی 

 کمَ مَرَّةً : چند بار 

 مُحافَظَة : استان 

 غابات : جنگل ها 

 بِلاد : کشور ، سرزمین

 اسُبوع : هفته 

 یَأخُذُ : می گیرد 

 فائِز : برنده 

 نا : فرستادیم أرسَل  

 ذَهَبیَِّة : طللایی 

یَّة : نقره ای   فِضِّ

 وَرَع : پارسایی ، زُهد 

 قِلَّة : تنگدستی 

 خَوف : ترس 

 یَقدِرُ : می تواند 

 غُراب : کلاغ 

 یَعیشُ : زندگی می کند 
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 دهم عربی  3واژگان درس 

 أثارَ : برانگیخت 

 اِحتَفَلَ : جشن گرفت 

 أصبَحَ : شد 

 إعصار : گردباد 

 : آمریکای مرکزی  أمِریکا الوُسطی  

 أمطَرَ : باران بارید 

 أمطار : باران ها 

 د بَسَطَ : گستران  

 بَعُدَ : دور شد 

 : می بینی ، ببینی  تَری  

 تَساقَطَ : پی در پی افتاد 

 : شناختنِ  التَعَرُّف عَلی  

 ثَلج : برف ، یخ 

 حَسَناً : بسیار خوب 

رَ : حیران کرد   حَیَّ

 سَحَبَ : کشید 

 : نامید  سَمّی  

 سَوداء : سیاه ) مؤنّث ( 

 أسوَد : سیاه ) مذکر ( 

  : سالانه يّ سَنَو

قَ : باور کرد   صَدَّ

قَ : تا باور کنی  حَتّی    تُصَدِّ

 ظاهِرَة : پدیده 

 م : فیلم فِل  

  : اقیانوس اطلس يّ المُحیطُ الأطلَس

 مَفروش : پوشیده ، فرش شده 

 : جشنواره مِهرَجان 

 نُزول : پایین آمدن ، بارش

 بِقاع : قطعه های زمین

 اِستَرجَعَ : پس گرفت 

 اِشتَغَلَ : کار کرد 

 اِنفَتَحَ : باز شد 

 اِنقَطَعَ : بریده شد

جَ : دانش آموخته شد   تَخَرَّ

 اِستَغفَرَ : آمرزش خواست 

 اِعتَذَرَ : پوزش خواست 

 تَکَلَّمَ : سخن گفت 

 تَعَلَّمَ : یاد گرفت 

 یَبتَسِمُ : لبخند می زند 

 یَنسَحِبُ : عقب نشینی می کند 

 کَسَل : تنبلی 

 جَواز : گذرنامه 

 جاهِز : آماده 

 مَرحَباً بِکُم : خوش آمدید 

 شَرَّفتُم : مشرّف فرمودید 

 مُرافِق : همراه

 : پدر و مادرم يوالِدا

 : دو خواهرم  ياخُتا

 : دو برادرم  يأخَوا

 بِطاقَة : کارت ، بلیت 

 تَفتیش : بازرسی 

 لا تَنتَقِلُ : جابه جا نمی شود 

 نِیام : خُفتگان 

 بَهائِم : چارپایان

 رَ : از راهِ عَب  

 اِنتَبَهوا : بیدار شدند )بیدار شوند(

جُ : دانش آموخته خواهیم شد   سَوفَ نَتَخَرَّ

 هارَسائِل : نامه 

 اِنتَظِروا : منتظر باشید 

فَة : خشک شده  مُجَفَّ

 یُرسِلُ : می فرستَد 

 رِیاح : بادها 

 أسماک : ماهی ها 

 تَظُنُّ : گمان می کنی 

 سَنَوات : سال ها 

 تَحدُثُ : اتفاق می اُفتَد

 مَرَّتَینِ : دو بار 

 أحیاناً : گاهی 

 غَیمَة : ابر 

 خ : پختنطَب  

 تَناوُل : خوردن 

 حاوَلَ : تلاش کرد 

 فَریق : گروه 

 مُرافِق : همراه 

 غَریب : عجیب 

 مِیاه : آب ها 

 کیلومتر  200کیلومتر :  يمِئَتَ 

 یَفقِدُ : از دست می دهد

 جَیّداً : به خوبی 

 احُِبُّ : دوست دارم 

 عِندَما : هنگامی که

 تَفتیش : بازرسی کردن 

 : جشن  = حَفلَة اِحتِفال

 أزهار : گل ها 

 آخَر : دیگر 

 رَجاء : امید 

 مُمتَد : کشیده شده 

 نا : دریافت کردیم اِستَلَم  
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 دهم عربی  4واژگان درس 

 أن لا یَسُبّوا : که دشنام ندهند 

 أتقی  : پرهیزگارترین 

 اِحتِفاظ : نگاه داشتن 

 إساءَة : بدی کردن 

 أشرَکَ : شریک قرار داد 

 اِعتَصَمَ : چنگ زد ، با دست گرفت 

 أکرَم : گرامی ترین 

 اُنثی  : زن ، ماده 

 تَعارفُ : یکدیگر را شناختن 

 لِتَعارَفوا : تا یکدیگر را بشناسید 

 تَعایَشَ : همزیستی داشت 

 تَعایُش : همزیستی 

 حَبل : طناب 

 حُرّیَّة : آزادی 

 حَمیم : گرم و صمیمی 

 خِلاف : اختلاف 

 خُمس : یک پنجم 

د ، دعا ک  رد دَعا : فراخوان 

 یَدعونَ : فرا می خوانند 

 ذَکَر : مرد ، نر 

 فَرِحٌ : شاد 

قَ : پراکنده ساخت   فَرَّ

 قائِد : رهبر 

 قائِم : استوار ، ایستاده 

 سَبَّ : دشنام داد 

 سِلميّ : مسالمت آمیز 

 سِلم : صلح 

 سَواء : یکسان 

 عَلی مَرِّ العُصور : در گذر زمان

 عَمیل : مزدور 

 : نزد  لَدی  

 هِم : دارند لَدَی  

 مَعَ بَعض : با همدیگر 

 مِن دونِ الِله : به جای خدا ، به غیر خدا

 : جلوه گر می شود  یَتَجَلّی  

 یَجوزُ : جایز است 

 : برابر می شود  يیَستَو

 یُؤَکِّدُ : تأکید می کند 

 تَشَابَهَ : همانند شد 

حَ : شاد کرد   فَرَّ

 جالَسَ : همنشینی کرد 

 أخرَجَ : بیرون آورد 

 تَعامَلَ : داد و ستد کرد

 عَلَّمَ : یاد داد 

 کاتَبَ : نامه نگاری کرد 

 دأجلَسَ : نِشان  

 صالَة = قاعَة : سالن

 جَمارکِ : گمرک 

 مِن فَضلِک : لطفاً 

 ذِکرَیات : خاطرات 

 تَفرُغُ : خالی می شود 

 : پاسخ بده ، دفع کن بـ اِدفَع  

 یَدعونَ : دعوت می کنند 

 تَعالَو : بیایید 

  عُدوان = عَداوَة : دشمنی 

 اِحتِفاظ : نگاه داشتن 

 شُعوب : ملت ها 

 لُغات : زبان ها 

 صُوَر : شکل ها 

 خُمس : یک پنجم 

 سُکّان : ساکِنین 

 : بیاور  ياِجلِب

 : باز کن  ياِفتَح

 لا بَأسَ : هیچ اشکالی ندارد 

 عفواً : ببخشید 

ل    : بفرما  تَفَضَّ

 حَقیبَة : کیف 

 مَفتوحَة : باز 

 حُبوب : قرص ها 

ئ  : آرام بخش  مُهَدِّ

 صُداع : سردرد

 مَسموح : مُجاز 

 لا تَنامُ : نمی خوابد 

 أقلّ : کمتر 

 : به کار گرفت  اِستَخدَمَت  

 نُقود : پول 

 وَرَقِیَّة : کاغذی 

 واقفاً : ایستاده 

 أقدام : گام ها ، پاها 

 قَشر : پوست 

 أعلَمُ : می دانم 
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 دهم عربی  5واژگان درس 

  (حَتّی تَبتَعِدَ : تا دور شود)اِبتَعَدَ : دور شد 

 اِتِّجاه : جهت 

  (أن تُدیرَ : که بچرخانَد)د ، اداره کرد أدارَ : چرخان  

 : که ببیند  أن تَری  

 (أن یَستَفیدَ : که بهره ببرداِستَفادَ : بهره برد)

 إضافَةً إلی : افزون بر 

 أعشاب طِبّیَّة : گیاهان دارویی 

 أفرَزَ : ترشّح کرد 

  (حَتّی یَلتَئِمَ : تا بهبود یابد)اِلتَأمَ : بهبود یافت 

 اِلتِقاط صُوَر : عکس گرفتن 

 اِمتِلاک : مالکیّت ، داشتن 

 تَملِکُ : دارد 

 مَلَکَ : مالک شد ، فرمانروایی کرد 

 إنارَة : نورانی کردن 

  : خشکی زمینی يّ بَرّ 

ةٌ : گیاهان صحرایی   نَباتاتٌ بَرّیَّ

ة : اردک   بَطّ ، بَطَّ

 بَکتیریا : باکتری 

 بوم ، بومَة : جغد 

رَ : تحت تأثیر قرار گرفت   تَأثَّ

 : در بر دارد  يتَحتَو

 تَنشُرُ : پخش می کند 

لَ : تبدیل کرد  حَوَّ

ضَ : جبران کرد    عَوَّ

 حِرباء : آفتاب پرست 

 ر : آسانی یُس  

 : پشیمانی نَدَم

 ذَنَب : دُم ) جمع : أذناب (

 زَیت : روغن 

  ح : زخم جُر  

 تَحَرَّکَ : حرکت کرد 

 حَرَّکَ : حرکت داد 

 دونَ أن : بی آنکه 

 دونَ أن تُحَرِّکَ : بی آنکه حرکت بدهد 

 لا تَتَحَرَّکُ : حرکت نمی کند 

 تَحریک : حرکت دادن 

 سائِل : مایع 

 سائِق : راننده 

 سائِح : گردشگر

 ضَوء : نور 

 ء : نورانی يمُض

 إضاعَة : از دست دادن ، تباه کردن 

 ظَلام : تاریکی 

 قِطّ : گربه 

 لَعِقَ : لیسید 

ر : پاک کننده   مُطَهِّ

 وِقایَة : پیشگیری 

 یَستَطیعُ = یَقدِرُ : می تواند 

 یَستَعینُ بـ : از ..... یاری می جوید 

 یَنبَعِثُ : فرستاده می شود 

 صُدور : سینه ها 

 أحرار : آزادگان 

 تُفّاح : سیب

مَ : تقسیم کرد   قَسَمَ ، قَسَّ

 أحسَنتَ : آفرین 

 قَد أنشَدَ : سروده است 

 بارَکَ الُله فیکَ : آفرین بر تو 

 سَکینَة : آرامش 

 : زیانضَرَّ 

 راهنمایی کرددَلَّ : 

 نَفساً : کسی 

 سیروا : حرکت کنید 

 د : بندقَی  

 ذَمّ : نکوهش

 ق : نادانیحُم  

 بُحَیرَة : دریاچه 

 مِئات : صدها 

نَة : رنگی   مُلَوَّ

 مُدُن : شهرها 

 جَدَّ : تلاش کرد 

 وَجَدَ : یافت 

 مَملوء : پُر 

 تَستَعملُ : استفاده می کند 

 عُشب : گیاه 

 نَباتات : گیاهان 

 أن تَتَفاهَمَ : که یکدیگر را بفهمند 

 غُراب : کلاغ 

رُ : هشدار می دهد   یُحَذِّ

 : جاسوس ها جواسیس 

رُ بـ : تحت تأثیر قرار نمی گیرد   لا تَتَأثَّ

 عَینَیها : چشمانش 

 أحیاءً مائِیَّة : موجودات آبی 

 یَأکُُُ : می خورَد 

 تَشَرَّفنا : افتخار یافتیم 

 یَسکُنُ : زندگی می کند 

 د : دور کردن طَر  

 ذائِقَة : چشنده

  : فراموش کرد يَ نَسِ 

 أحَبّ : دوست داشتنی تر ) ترین (

تمام حقوق مادی و معنوی این اثر برای انتشارات فولیتو محفوظ می باشد.
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 دهم عربی  6واژگان درس 

 اِستَقبَلَ : به پیشواز رفت 

 اِستَقَرَّ : استقرار یافت 

 أشعَلَ : شعله ور کرد 

 أصلَحَ : اصلاح کرد 

 أطاعَ : پیروی کرد 

 اِغتَنَمَ : غنیمت شمرد 

 إغلاق : بستن 

 بِناء : ساختن ، ساختمان 

 تَخَلَّصَ : رهایی یافت 

 ) أتلو : می خوانم (تَلا : خواند 

 ) أنا (  خواهم خواندأتلو : سَ 

 ش : ارتش جَی  

 خَرَّبَ : ویران کرد 

 ذابَ : ذوب شد 

 رَفَضَ : نپذیرفت 

 سارَ : حرکت کرد ، به راه افتاد 

 : زندگی کرد  )یَسکُنُ( سَکَنَ 

 کانَ .... یَحکُمُ : حکومت می کرد 

بونَ : خوشامد می گفتند   کانَ .... یُرَحِّ

 کَریه : زشت و ناپسند 

 مُحارَبَة : جنگیدن 

 مُستَنقَع : مرداب 

 مَضیق : تنگه 

 حَدید : آهن 

 نُحاس : مس 

 نَحوَ : سمتِ 

 نَهَبَ : به تاراج بُرد 

 عَرَّفَ : شناساند 

 اِستَخدَمَ : به کار گرفت 

رَت    : آباد نشد  ما عُمِّ

 بُلدان : شهرها ، کشورها 

 ماسِواها : جز آن 

 مَسؤولُ الإستِقبال : مسئول پذیرش 

 : به من بده  يأعطِن

 دَوام : ساعت کار

 مَواعِد : وقت ها 

 جُبنَة : پنیر 

 زُبدَة : کَره 

 حَلیب : شیر 

 رُزّ : برنج 

 دَجاج : مرغ 

 مَرَق : خورشت 

 تابَ : توبه کرد 

 لَن یَخلُقوا ذُباباً : مگسی را نخواهند آفرید

 در حالی که خالص گردانیده اممُخلِصاً :

 وُصول : رسیدن

 یَسألونَکَ عَن : از تو درباره ی .... می پرسند

 قَرنَین : دو شاخ 

 : بخشید  أعطی  

 مُحارَبَة : جنگیدن 

 مِیاه : آب ها 

 شَأنِهِم : در موردشان  يف

رَ : اختیار داد   خَیَّ

 إختارَ : انتخاب کرد 

نین : قوم بی تمدن   قَوم غَیرِ مُتمدِّ

 أصلَحَ : اصلاح کرد

 نُساعِدُ : کمک می کنیم 

 جاؤو بـ : ..... را آوردند 

 فَرِحَ : شاد شد 

 وَضَعَ : قرار داد 

 عَمَله هذا : این کارش 

 نجاح : موفقیت 

 قُرِئَ : خوانده شد 

 اِستَمِعوا : گوش بدهید 

 سیما : چهره 

 سائِح : گردشگر 

 فُندُق : هتل 

 مِفتاح : کلید 

 رَقَم : شماره 

 هم شاگردی زَمیل : همکار ، 

 فَطور : صبحانه 

 غَداء : ناهار 

 عَشاء : شام 

 نَرجو : امیدواریم

 ذَهاب : رفتن 

 جُنود : سربازان 

 یَجتَمِعُ : جمع می شود 

 ذُباب : مگس 

 تُغسَلُ : شسته می شود 

 مَلابِسُ الرّیاضَة : لباس های ورزش 

 بِدایَة : شروع 
 یُدیرُ : اداره می کند 

تمام حقوق مادی و معنوی این اثر برای انتشارات فولیتو محفوظ می باشد.
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 دهم عربی  7واژگان درس 

 : ایفا کرد ، منجر شد  أدّی  

 أرشَدَ : راهنمایی کرد 

 أرضَعَ : شیر داد 

 : بالا ، بالاتر  أعلی  

 أنفَقَ : انفاق کرد 

 اُنوف : بینی ها 

 د أوصَلَ : رسان  

 بِحار : دریاها 

 : گریه کرد  بَکی  

 بَلَغَ : رسید 

 : آری  بَلی  

عَ : جمع شد   تَجَمَّ

 تَیّار : جریان 

 گروهی  : يّ جَماع

 حادّ : تیز 

 دَلافین : دلفین ها 

 ر : نقش دَو  

 ذاکِرَة : حافظه 

 رائِع : جالب 

 سَمَکُ القِرشِ : کوسه ماهی 

 شاطِئ : ساحل 

 صَفَرَ : سوت زد 

 برابر ) ضِعفَینِ : دوبرابر(ضِعف : 

 : پرندگان طُیور 

 عَرَّفَ : معرفی کرد 

 عَزَمَ : تصمیم گرفت 

 د: آواز خوان   غَنّی  

 قَفَزَ : پرید ، جهش کرد 

 لَبونَة : پستاندار

 لِکَ : همین طورکَذ  

 مُنقِذ : نجات دهنده 

 مَوسوعَة : دانشنامه 

چه مدتی  م لَبِثتَ : چقدر درنگ کرده ای /کَ 

 در اینجا به سر برده ای 

 مُشرفِ : مدیر داخلی 

 تَنظیف : پاکیزگی 

 أتَّصِلُ : تماس می گیرم 

 صیانَة : تعمیرات 

 سَریر : تخت 

 شَرشَف : ملافه 

 نُصَلِّحُ : تعمیر می کنیم 

 ینُک : چشمت سالم باشد تَسلَمُ عَ 

 شَمّ : بویایی 

 عِبادِکَ الصّالِحینَ : بندگان شایسته ات 

 تُراب : خاک 

 حَتّی تُنفِقوا : تا انفاق کنید 

 أساوِر : دست بندها 

 بـ : حرکت داد  أسری  

 مُلوک : پاشاهان

 : فرستاد مرا  يبَعَثَن

 مِنضَدَة : میز 

 مِفتاح : کلید 

 مَکارمِ الأخلاق : صفات برتر اخلاقی 

 یَعفو : در می گذرد 

 : مرا بُرد  يأخَذَن

 : دین من  يدینِ = دین

 مُقیم : برپادارنده 

  فرائِض : تکالیف ، واجبات 

 مُجالَسَة : هم نشینی

 مُکیَِّف : کولر  

 حَرب : جنگ 

 سِلم : صلح 

 وَقَعَ : افتاد 

 : بیا ) امر ، أنتِ (  يتَعالَ 

 تَعالَ : بیا ) امر ، أنتَ (

 سَحَبَ : کشید 

 بَغتَةً : ناگهان 

 مُصحَف : قرآن 

 اسُرَة : خانواده 

 رائِعاً : جالب 

 أنقَذَ : نجات داد 

قُ : باور نمی کنم   لا اُصَدِّ

 تَصدیق : باور کردن 

 : مرا به تعجب وا می دارد  يیُحَیِّرُن

 نا عَلی : ما را با ..... آشنا کن عَرِّف  

 یَفوقُ : برتری دارد 

 صِغار : کودکان 

 أ لیسَ کَذلک : آیا این طور نیست

 سَفینَة : کشتی

 یَنقَطِعُ : قطع می شود 

 کَهرَباء : برق 

 ثَلجیَّة : یخی 

 بَرِیَّة : خَشکی ، صحرایی 

 ذَهَبٌ : طلا 
 بالِغَة : کامل 

 سائِح : گردشگر 
 : وزید عَصَفَت  

 نِسیان : فراموشی
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 دهم عربی  8واژگان درس 

 تَلمیع : درخشان کردن 

ع : درخشان  مُلَمَّ

 ، آتٍ : آینده ، در حال آمدن  يآت

 اِستَغاثَ : کمک خواست 

 بَدیع : نو )برای نخستین بار(

 د : دوری بُع  

  جَرَّبَ : آزمایش کرد 

 ذاقَ : چشید 

 دَنا : نزدیک شد 

 رَجا : امید داشت 

  : راضی شد يَ رَضِ 

 رُفات : استخوان پوسیده 

 ب : کاروان شتر یا اسب سواران رَک  

 ( : بپرس )إسأل   سَل  

 شاءَ : خواست

 شَکَوتُ : شکایت کردم 

 إن شَکَوتُ : اگر شکایت کنم 

 شَمَّ : بویید 

 شَمَمتَ : بوییدی 

 عَجین : خمیر 

 عَداة : دشمنان 

 عَشیَّة : آغاز شب 

 غَداة : آغاز روز 

 فَلَوات : بیابان ها 

 قَد تُفَتِّشُ : گاهی جست و جو می شود

 ب : نزدیکی قُر  

 کَأس : جام ، لیوان 

 مُجَرَّب : آزموده 

 مَحامد : ستایش ها 

 مَصانِع : آب انبارهای بیابان 
 مَلیح : با نمک

 مَمزوج : درآمیخته 

 نُحنَ : شیون کردند )ناحَ(

 وُدّ : عشق 

 وَصَفَ : وصف کرد 

 وُکَنات : لانه ها 

 هامَ : تشنه و سرگردان شد 

 هَجَرَ : جدایی گزید ، جدا شد 

مُ : یاد می دهد   یُعَلِّ

مُ : یاد می گیرد   یَتَعَلَّ

 یَعلَمُ : می داند 

زُ : آماده می کند   یُجَهِّ

 عَلّامَة : بسیار دانا عَلّام ، 

 صَبّار : بسیار بردبار 

 غَفّار : بسیار آمُرزنده 

 کَذّاب : بسیار دروغگو 

 رَزّاق : بسیار روزی دهنده 

 خَلّاق : بسیار آفریننده 

 فَهّامَة : بسیار فهمیده 

 أمّارَة : بسیار امر کننده

 خَبّاز : نانوا 

 حَدّاد : آهنگر 

 طَیّار : خلبان 

 رَسّام : نقاش 

 فَتّاحَة : در باز کن 

 نَظّارَة : عینک 

 سَیّارَة : خودرو 

 یخچال  ثَلّاجَة :

 اِتّصالات : مخابرات 

 شَریحَة : سیم کارت

 حَلَّ : فرود آمد 

رَ : تلخ کرد    مَرَّ

 رَصید : شارژ 

 : مرا ببخش  يسامِحین

 أنتِ عَلی الحَقّ : حق با توست 

لُ : عوض می کنم   اُبَدِّ

 اِقتَرَحَ : پیشنهاد کرد 

 ن : شارژ کردن شَح  

حن : کارت شارژ   بِطاقَة الشَّ

 : که شارژ کنی  يتَشحَنأن 

 أنشَدَ : سرود 
 سَمّوها : آن را نامیدند

 دُموع : اشک ها 
 نَدامَة : پشیمانی 
 مَلامَة : سرزنش 

 : گذشت  مَضی  
 عَیش : زندگی 

 أخافُ : می ترسم 
 أرجو : امیدوارم 

 : دوستانم  يأحِبَّت
ل  : بفرمایید  يتَفَضَّ

 أنتَ عَلی الحقّ : حق با تو است 
 راسِب : مردود 

 یُصنَعُ : ساخته می شود 
 شاطِئ : ساحل 

 رَجاءً : لطفا 
 قَصیر : کوتاه 

 حقائِب : چمدان ها 
 سامِع : شنونده 
 ساتِر : پوشاننده 
 غافِر : آمرزنده 

 کاتِم : پنهان کننده 
 مَفتوح : باز ، گشوده 

 وَکر : لانه  کبوتر ، لانه پرندگان 
 حوت : نهنگ 

 یَلعَنُ : لعنت می کند 
 بساتین : باغ ها 

تمام حقوق مادی و معنوی این اثر برای انتشارات فولیتو محفوظ می باشد.
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 مترادف 

 متضاد 

 جمع و مفرد

 عربی دهم
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 دهم :  1درس های مترادف 

 دهم  3ص دارای . ذاتَ = ذو = 

  دهم 3ص پاره ی آتش ، اَخگَر . جَذوَة = شَرَرَة = 

  دهم 12ص روشنایی . نور = ضِیاء = 

  دهم 12ص خوابید . رَقَدَ = نامَ : 

  دهم 12ص تلاشگر . مُجتَهِد = مُجِدّ : 

 دهم :  1درس  متضادهای

  دهم 12ص گران .  # غالِیَة : ارزانرَخیصَة : 

  دهم 12ص قبول .  # ناجِح : مردودراسِب : 

  دهم 12ص راست .  یَمین :# چپ یَسار : 

  دهم 12ص شاد . مَسرور : #  غمگینحَزین : 

  دهم 12ص خرید . شِراء : #   فروشبَیعَ : 

  دهم 12ص پایان . نِهایَة : #  آغازبِدایَة : 

  دهم 12ص نزدیک . قَریب : #  دوربَعید : 

  دهم 12ص زیبا . جَمیل : #  زشتقَبیح : 

  دهم 12ص مُجاز . مَسموح : #  ممنوعمَمنوع : 

 دهم :  1درس  جمع و مفرد

 دهم 3ص ) مفرد : نَجم (  ستارگانأنجُم : 

  دهم 3ص ) مفرد : نِعمَة (  نعمت هاأنعُم : 

  دهم 3ص ) مفرد : دُرّ (  مرواریدهادُرَر : 

 دهم 3ص ن ( ) مفرد : غُص   شاخه هاغُصون : 

 

 دهم :  2درس  جمع و مفرد

  دهم 18ص ) مفرد : یَنبوع ( .  جوهای پر آب ، چشمه هایَنابیع : 

 

 دهم :  3درس های مترادف 

  دهم 44ص شد . = صارَ : أصبَحَ 

  دهم 44ص جشنواره . = مِهرَجان :  جشنحَفلَة : 

 دهم :  3درس  متضادهای

  دهم 44ص .  بالا برد# رَفَعَ :  کرد نازلأنزَلَ : 

  دهم 44ص .  پایین آمدن# نُزول :  بالا رفتنصُعود : 

 دهم :  3درس  جمع و مفرد

  دهم 33ص ) جمع : ثُلوج (  برف ، یخثَلج : 

  دهم 33ص ) جمع : ظواهر (  پدیدهظاهِرَة : 

   دهم 33ص ) جمع : أفلام (  فیلمفِلم : 

  دهم 43ص ) مفرد : نائِم (  خفتگاننِیام : 

  دهم 43ص ) مفرد : بُقعَة (  قطعه های زمینبِقاع : 
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 دهم :  4درس  جمع و مفرد

  دهم 50ص ) جمع : حِبال ( .  طنابحَبل : 

   دهم 50 ص) جمع : قادَة ( .  رهبرقائِد : 

 دهم 50ص ) جمع : عُمَلاء ( .  مُزدورعَمیل : 

 

 دهم :  5درس  مترادف های 

  دهم 68ص می تواند . یَستَطیعُ = یَقدِرُ : 

 دهم 73ص توانست . اِستَطاعَ = قَدَرَ : 

  دهم 73ص ابر . غَیم = سَحاب : 

  دهم 73ص اتاق . حُجرَة = غُرفَة : 

  دهم 73ص چشمه . یَنبوع = عَین : 

  دهم 73ص ساخت . = صَنَعَ :  بَنی  

  دهم 73ص لطفاً . مِن فَضلِک = رَجاءً : 

ة = حُزن :    دهم 73ص اندوه . غُصَّ

  دهم 73ص زباله . نُفایَة = زبُالَة : 

  دهم 73ص آماده . جاهِز = حاضِر : 

 دهم :  5درس  متضادهای

  دهم 73ص  دوستی .# صَداقَة :  دشمنیعَداوَة : 

  دهم 73ص بدی کردن . # إساءَة :  نیکی کردنإحسان : 

  دهم 73ص  جنگ .# حَرب :  صُلحسِلم : 

  دهم 73ص  دور شد .# اِبتَعَدَ :  نزدیک شداِقتَرَبَ : 

  دهم 73ص  دور شد .# بَعُدَ :  نزدیک شدقَرُبَ : 

  دهم 73ص  غمگین .# حَزین :  شادفَرِح : 

  دهم 73ص روشنایی . # ضِیاء :  تاریکیظَلام : 

 دهم :  5درس جمع و مفرد 

  دهم 68ص  ( . يّ ) مفرد : عُشب طِبّ  گیاهان داروییأعشاب طِبّیَّة : 

  دهم 68ص ) جمع : أذناب ( .  دُمذَنَب : 

  دهم 68ص ) جمع : زُیوت ( .  روغنزَیت : 

 دهم 68ص ) جمع : أضواء ( .  نورضَوء : 
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 دهم :  6درس جمع و مفرد 

  دهم 82ص ) جمع : جُیوش (  ارتشجَیش : 

  دهم 84ص ) مفرد : بَلَد (  شهرها ، کشورهابُلدان : 

 

 دهم :  7درس  مترادف های

  دهم 102ص فرستاد . بَعَثَ = أرسَلَ : 

  دهم 102ص ساحل . شاطِئ = ساحِل : 

  دهم 102ص ناگهان . بَغتَةً = فَجأةً : 

  دهم 102ص پنهان کرد ، پوشاند . کَتَمَ = سَتَرَ : 

 دهم :  7درس  متضاد های

 دهم 102ص خندید . # ضَحِکَ :  گریه کرد:  بَکی  

  دهم 102ص نزدیک شد . # قَرُبَ :  دور شدبَعُدَ : 

  دهم 102ص بزرگان . # کِبار :  ها کوچکصِغار : 

  دهم 102ص بیشتر ، بیشترین . # أکثَر :  کمتر ، کمترینأقَلّ : 

  دهم 102ص تاریکی . # ظَلام : روشنایی ضَوء : 

   دهم 102ص دریافت کرد . # اِستَلَمَ :  پرداختدَفَعَ : 

 دهم :  7درس جمع و مفرد 

  دهم 94ص ) مفرد : أنف ( .  بینی هااُنوف : 

  دهم 94ص ) مفرد : بَحر ( .  دریاهابِحار : 

  دهم 94ص ) مفرد : طَیر ( .  پرندگانطُیور : 

  دهم 94ص ) جمع : شَواطِئ ( .  ساحلشاطِئ : 

  دهم 98ص ) جمع : أعیُن ( .  چشمعَین : 

 

 

 دهم :  8درس جمع و مفرد 

   دهم 110ص (   يعُداة : دشمنان ) مفرد : عاد

   دهم 110ص فَلَوات : بیابان ها ) مفرد : فَلاة ( 

   دهم 110ص وُکَنات : لانه ها ) مفرد : وُکنَة ( 

 

 

 

 

 

تمام حقوق مادی و معنوی این اثر برای انتشارات فولیتو محفوظ می باشد.

www.fullito.com : سایت رسمی موسسه



 شهرام نهاری                                                                                                                               ویژه امتحانات نهایی –جزوه عربی دهم 

15 

 

 

 قواعد 

 پایه دهم
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 سال دهم ) مرور قواعد گذشته ( : 1درس 

 مضارع : ونکته ی ناز !!! درباره ی تشخیص ماضی  3

                             نداشته باشد ماضی است .« أتین » داشته باشد مضارع است . ولی اگر فعلی در ابتدای خود « أتین » اگر فعلی در ابتدای خود  : اولنکته 

 جلسَ  کتبَ  مثال ماضی : – نکتبُ اشُاهدُ  بُ کتأ  تجلسُ  یذهبُ  مثال مضارع :

 ماضی است ( اِجتَهَدَ  نیست )« أتین » جزو « اِ » مضارع هستند ( .  أذهبُ ارُیدُ هست ) « أتین » جزوِ « اَ اُ »  دقت :

 کتبت، تعلّمت ، ضربتم. مثل :  وجود داشته باشد ، ماضی است« ت تما تم تنّ » در آخر فعلی علامت های اگر :  دومنکته 

دارند . همچنین باب  «تـ » خود  ماضیدر ابتدایِ  «ل ل ، تفاعُتفعُّ» باب تا باب باشه .  3در تشخیص ماضی و مضارع حواست به : نکته سوم 

) ماضی این سه باب نیست . « أتین » مالِ خودِ باب است و حروف مضارعه « تـ أ » دارد . دقت کن که این  «أ » در ابتدای ماضی خود  «إفعال » 

لَ ، تَفاعَلَ  ، أفعَلَ :  بَ  –أخلَصَ  أکرَمَ » . بنابراین فعلهایی مثل  ( تَفَعَّ عَ تَعَجَّ  ماضی هستند . « تَکاثَرَ  تَناسَبَ  – تَوَقَّ

 

 : جای خالیقراردادنِ فعلِ مناسب در 

 ذهبواالتلامیذ مثال :  * فعل وسط جمله باید با اسم قبل از خود مطابقت داشته باشد .

 فعلی اولِ جمله بیاید و فاعلِ آن ، ظاهر باشد ؛ فعل باید به صورت مفرد بیاید هر چند فاعلش مثنی یا جمع باشد .  اگر* 

 النّساء بُ ذهَ تَ  –الرجال  بُ ذهَ یَ   مثال مضارع :. المسلمات  ذَهَبَت   –ذَهَبَ المسلمون  مثال ماضی :

. مثال : * دقت : اگر فعلِ اولِ جمله را مفرد بیاوریم و فاعلش ، جمع یا مثنی باشد ، در ترجمه فارسی ، آن فعل را به صورت جمع ترجمه می کنیم 

 . رفتنددانش آموزان  التلامیذ : ذهب

  یورُ ت الطُّ بَ هَ ذَ زن می آید . مثال :  1فعل برای جمع غیر انسان به صورت . به عبارت دیگر  زن 1جمع غیر انسان =  *

 « ...  ـ کمُا کمُ... ، کَ  أنتما أنتم ، أنتَ أیّتها أیّها » * به غایب و مخاطب بودن هم دقت کن .  نشانه های مخاطب : 

 می آید .  فعل امر،  «رَجاءً ، مِن فَضلِک » * بعد از 
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 ضمیره است .  3ضمیره است . و فعل ) تـ....انِ (  2جا مشکل داریم . فعل ) تـ....ـُ (  2ضمیره هستند . فقط  1* همه ی فعل ها 

 :  ابتدای فعل 

 نُشاهدُ  – ذهبُ نحن                          نَ                 نــ....      

 انتهای فعل : 

  ذَهَبَت                             يه                          ت  

 تُ ذَهَب            أنا                          تُ                   

  تَ ذَهَب        أنتَ                               تَ                

  تِ ذَهَب           أنتِ                         تِ                   

  ذَهَبتُم         أنتم                        تُم                   

 ذَهَبتما         أنتما                       تُما                  

  تنّ ذَهَب      أنتنّ                             تُنّ                

 ذَهَبا       مرد(              2ا                        هما )

 ذَهَبَتا       زن(              2تا                       هما )

 وا                         هم                             ذَهَبوا

 ـ   نا ذَهَب                           )ماضی( نحن                 )ما!(نا ــ

 ذَهَبَ                                      هوَ                      ـــَ......

 ذهبینَ تَ  - يإذهَب           أنتِ                    ینَ               - ي

 :  انتهای فعل  –ابتدای فعل 

َـــ                      هوَ                                                 أنزَلَ          اُخرِجَ  -أ اُ ....ـ

 اُشاهدُ  –أ اُ ....ـــُـ                      أنا                                                  أذهبُ        

 

 یُشاهدُ  -هوَ                                                 یَذهبُ                        ـــُیــ....       

 تُشاهدُ  -تَذهبُ                                        يه –أنتَ                        ـــُ....تــ       
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 یُشاهدونَ  -یَذهبونَ                               یــ....ونَ                      هُم                        

 تُشاهدونَ   –تــ....ونَ                      أنتم                                              تَذهَبونَ        

 أرسَلوا -هم                                               ذهبوا    وا                ...ماضیـ       

 یُشاهدنَ  -هنّ                                               یَذهبنَ                        نَ یــ....       

 تُشاهدنَ   -أنتنّ                                              تَذهبنَ                       .نَ ...تــ       

 أرسَلنَ  -نَ                   هنّ                                               ذهبنَ ماضیـ...       

 یُشاهدانِ  -مرد غایب(                            یَذهبانِ  2هما )                      انِ یــ....       

 زن غایب(                           2هما )                     .انِ ...تــ       

 انِ تُشاهد -زن مخاطب(                         تَذهبانِ  2أنتما )                                       

 مرد مخاطب( 2أنتما )                                       

 :  رو کنار هم یاد بگیر تا قاطی نکنی ندآخرِ فعل هستنشانه هایِ زیر رو که مربوط به 

 ( جمع زناننَ :  ) جمع مردان ( ونَ : –و ( )  مثنیانِ :  –ا  أنتِ ( ) ینَ : – ي) 
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 غایب

 ضمیر متصل فعل مضارع فعل ماضی ضمیر منفصل صیغه

 ه یَذهَبُ  بَ هَ ذَ  هو مرد غایب 1

 ها بُ ذهَ تَ  ذَهَبَت   هی زن غایب 1

 هما بانِ ذهَ یَ  باهَ ذَ  هما مرد غایب 2

 هما بانِ ذهَ تَ  تابَ هَ ذَ  هما زن غایب 2

 هم بونَ ذهَ یَ  بواهَ ذَ  هم جمع مرد غایب

 هنّ  بنَ ذهَ یَ  هبنَ ذَ  هنّ  جمع زن غایب

 

 مخاطب

 ضمیر متصل فعل مضارع فعل ماضی ضمیر منفصل صیغه

 کَ  ذهبُ تَ  ذهبتَ  أنتَ  مرد مخاطب  1

 کِ  بینَ ذهَ تَ  ذهبتِ  أنتِ  زن مخاطب  1

 ماکُ  بانِ ذهَ تَ  مابتُ هَ ذَ  أنتما مرد مخاطب  2

 ماکُ  بانِ ذهَ تَ  مابتُ هَ ذَ  أنتما زن مخاطب  2

 مکُ  بونَ ذهَ تَ  مبتُ هَ ذَ  أنتم جمع مرد مخاطب 

 نَّ کُ  بنَ ذهَ تَ  نَّ بتُ هَ ذَ  أنتنّ  جمع زن مخاطب 

 

 متکلم

 ضمیر متصل فعل مضارع فعل ماضی ضمیر منفصل صیغه

 ي بُ أذهَ  بتُ هَ ذَ  أنا زن و مرد مشترک(متکلم وحده )

 نا بُ ذهَ نَ  بناهَ ذَ  نحن زن و مرد مشترک(متکلم مع الغیر )

 

تمام حقوق مادی و معنوی این اثر برای انتشارات فولیتو محفوظ می باشد.

www.fullito.com : سایت رسمی موسسه



 شهرام نهاری                                                                                                                               ویژه امتحانات نهایی –جزوه عربی دهم 

20 

 

 سال دهم ) عدد ( : 2درس 

 معدود : بُز (  / 3بُز ) عدد :  3چیزی را که می شماریم . مثال : معدود :  و ... 5 – 4 – 3 – 2 – 1عدد : 

( ) پنج : أربعة ( ) چهار :  ثلاثة( ) سه : إثنان إثنتان إثنین إثنتین ( ) دو : واحد ) یک :  : رو حفظ کن !! 10تا  1اعداد 

 (عشرة ( ) ده : تسعة ( ) نه : ثمانية ( ) هشت : سبعة ( ) هفت : ستّة ( ) شش :  خَمسة

 90،  80،  70،  60،  50،  40،  30،  20 عقود ) دهگان ( :

 خمسونَ  : 50()  أربعینَ  أربعونَ  : 40( )  ثلاثینَ  ثلاثونَ  : 30( )  عشرینَ  عشرونَ  : 20)  . ینَ عدد + ونَ فرمول عقود :

    ( تسعینَ  تسعونَ  : 90( )  ثمانینَ  ثمانونَ  : 80( )  سبعینَ  سبعونَ  : 70( )  ستّینَ  ستّونَ  : 60( )  خمسینَ 

  ( 10و  8:  18( )  10و  5:  15( )  70و  6:  76( )  80و  5:  85) مثال:  . یکان + دهگان : قانون اعداد در عربی

  عشر ( ة: ثمانی 18عشر ( )  ة: خمس 15و سبعون ( )   ة: ستّ  76و ثمانون ( )  ة: خمس 85( )  ونو عشر  ة: ثلاث 23)  مثال :

 عشر (  ة: تسع 19و ستّون ( )   ة: ثلاث 63)  مثال :گذاریم . می « و » ، « به بعد  21» نمیگذاریم ولی از « و » ، «  19تا  11» از  نکته :

« واحد » از کلمه ی   91و  81و  71و  61و  51و  41و  31و  21استفاده می کنیم ولی برای اعداد  «أحد » ، از کلمه  11برای عدد  نکته :

  : واحد و أربعون ... ( 41 /: واحد و ثلاثون  31 /: واحد و عشرون  21: أحد عشر ( )  11) استفاده می کنیم . مثال : 

 ...، سوم سومین یکم یکمین ، دوم دومین  رتیبی :( ت2 ...یک ، دو ، سه ، چهار ،  اصلی ) شمارشی ( :( 1: دسته تقسیم می شود 2نکته : عدد به 

 :  اعداد ترتیبیفرمول 

 درس سوم ، سومین درس الدرس الثالث :. مثال :  * ) دو تا الـ دار ،، بر وزن فاعِل ،،  ـُـم  ـُـمین ( فاعلِ  ،،  ـُـم  ـُـمینالـ   الـ  ،، * 

 ) إثنان : ثاني ( ) ثلاث : ثالِث ( ) أربع : رابِع () خمس : خامِس ( برن ، اینجوری میشن : « فاعِل » وقتی اعداد بر وزن نکته : 

  ) ستّ : سادِس ( ) سبع : سابِع ( ) ثماني : ثامِن ( ) تسع : تاسِع ( ) عشر : عاشِر (

 = یکم یکمین = عدد ترتیبی الأوّل= یک = عدد اصلی                      واحد     : 1نکته مهم درباره عدد 

 = یکم یکمین = عدد ترتیبی  الُاولی   = یک = عدد اصلی                    واحدة                                             

  دهم 21ص اولین بار .  –بار اوّل  : ولی  لمرّة الاُ ا( 3 دهم 4درس  یک مکان کانٍ واحدٍ :( م2 مده 67ص  یک وقت قتٍ واحدٍ :( و1مثال های مهم : 

 دهم 100ص  کلاس اول لصّفّ الأوّل :( ا5 دهم 99ص  اولین اتاق – اتاق اول : ولی  الغُرفة الاُ ( 4

 ()أحد : حادي.می آید« یازدهُم  الحادي عشر :» کاربرد دارد که اگر ترتیبی بشود به صورت « یازده أحد عشر : » فقط در عدد « أحد» نکته :

« الـ » بگیرند ، ترتیبی هستند و اگر بدون « الـ » ، اصلی و ترتیبی یکسان هستند و فرقی نمی کنند . اگر اعداد عقود « عقود » در اعداد  نکته :

 ادمین (  هفتبیایند ، اصلی هستند .  مثال : ) عشرین = اصلی = بیست / العشرین = ترتیبی = بیستم بیستمین (  ) سبعون = هفتاد / السبعون : هفتادم 
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میبریم و دهگان ) عقود ( تغییر نمی کند . مثال : بیست و سوم : الثالث « فاعل » وقتی بخواهیم عدد ترتیبی بنویسیم ، فقط یکان را بر وزن  نکته :

 و العشرون ( 

 : را بنویسید زیراعداد 

 نوزدهم : التاسع عشر (  –عشر  ةهفتاد و هشتم : الثامن و السبعون ( ) نوزده : تسع –سبعون  ثماني و) هفتاد و هشت : 

 .   : مئة و سبعة و ثلاثون ( 137مئة + عدد ( . مثال : )               + عدد 100) طریقه نوشتن اعداد بالای صد : 

  7دهم درس  85ص  330 ثلاثَمِئَةٍ و ثَلاثین : / 7دهم درس  85ص  220 مِئتان و عشرون : / 5دهم درس  67ص  270مئتین و سبعین :  مثال :

    تقسیم علی ( ) = : یساوي (÷ : ضربٌ في ، في ( ) × : : ناقص ( )  -) +  : زائد ( )  : عمل اصلی 4

 % : أربعون بالمئة ، أربعون في المئة 40) عدد + بالمئة / عدد + في المئة ( . مثال :  : طریقه بیان درصد

«  الساعة السابعة» . مثال :   ) الساعة الفاعِلة (برای نوشتن ساعتتتتتتتتت از اعداد تتتتتتتترتیبی استفاده می کنیم . نوشتن ساعت : 

 غلط است . « الساعة السابع » است . غلط « الساعة السبعة »  .صحیح است 

 برای بیان ساعت از عدد ترتیبی استفاده می کنیم ولی برای بیان دقیقه از عدد اصلی استفاده می کنیم .  دقت :

 2دهم درس  21ص  7:20ساعت  السابعة و عشرون دقیقة :: مثال 

رفتم به  أئمتنا : ثامِـنذهبتُ لزیارة الإمام الرضا ،  در کتاب درسی اومده و از عدد ترتیبی استفاده شده : ! به این جمله دقت کن دقت :

 زیارت امام رضا علیه السلام ، هشتمینِ امامانِ ما

 4دهم درس  50ص یک پنجم  خُمس :/   4 دهم درس 51ص یک چهارم  رُبع :یک سوم /  ثُلث :نکته : 

 

بت / شنبه :روزهای هفته :  جمعه :الخَمیس /  پنجشنبه :الأربعاء /  چهارشنبه :الثُلاثاء /  سه شنبه :الإثنَین /  دوشنبه :الأحَد /  یکشنبه : السَّ

 الجُمعة

:  شِتاء : الرّابعالفصل  / خَریفپاییز :  : الثّالثالفصل /  صَیفتابستان :  : يالثّانالفصل / رَبیع بهار : الفصل الأوّل ::ترتیب فصلها 

  زمستان 

 جزو اعداد نیستند .  « عِشرَة : دوستی» و « ثانویّة : دبیرستان » کلمات  بپا نگولی :
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 سال دهم ) ثلاثی مجرد و مزید ( : 4و3درس 

( ثلاثی مزید 2( ثلاثی مجرد  1شوند :  دو دسته تقسیم میدر کتاب درسی ، افعال به   

باب نباشد ثلاثی  8باب باشد ، ثلاثی مزید است و اگر جزو  8باب داریم ؛ هر فعلی جزو  8خیلی ساده !! در عربی  چجوری تشخیصش بدیم ؟

 بدووووووو جدول پایین رو حفظ کن بابا جاااااااااان !!مجرد می باشد . 

 

 باب های ثلاثی مزید

 مثال مصدر ) باب ( امر مضارع ماضی

 ،  إکرام° أکرَمَ  ،  یُکرمُِ  ،  أکرمِ إفعال °أفعِل یُفعِلُ  أفعَلَ 

لَ  لُ  فَعَّ ل یُفَعِّ ب تَفعیل °فَعِّ بُ  ،  کَذِّ بَ  ،  یُکَذِّ  ،  تَکذیب°  کَذَّ

 مُجاهَدَة° جاهَدَ یُجاهِدُ  جاهِد مُفاعَلَة °فاعِل یُفاعِلُ  فاعَلَ 

 ،  إفتِضاح° إفتَضِحإفتَضَحَ  ،  یَفتَضِحُ  ،   إفتعال °إفتَعِل یَفتَعِلُ  إفتَعَلَ 

 ،  إنقلاب° إنقَلَبَ  ،  یَنقَلِبُ  ،  إنقَلِب إنفعال °إنفَعِل یَنفَعِلُ  إنفَعَلَ 

 ، إستِغفار° إستَغفَرَ  ،  یَستَغفِرُ ،  إستَغفِر إستفعال °إستَفعِل یَستَفعِلُ  إستَفعَلَ 

 ، تَضارُب° تَضارَبتَضارَبَ ، یَتَضارَبُ ،  تَفاعُل °تَفاعَل یَتَفاعَلُ  تَفاعَلَ 

لَ  لُ  تَفَعَّ ل یَتَفَعَّ ل °تَفَعَّ  ،  تَدَبُّر°  تَدَبَّرَ  ،  یَتَدَبَّرُ  ،  تَدَبَّر تَفَعُّ
 

 قاطی میشن                  به حرف سوم دقت کن !!« انفعال افتعال » 

» باب ،  نباشد« تـ » است ولی اگر حرف سوم « افتعال » ، باب  باشد«  ـت» دارد ، اگر حرف سوم « اِنـ...  ینَـ... تَنـ... » کلماتی که ابتدای آنها ،  

 . است «انفعال 

 انتقم -انتخب  –انتصر  –إنتقد  –إنتفع  –إنتشر  –إنتبه  –إفتعال : إنتظر                          تــ                             

 إنـ ینـ تنـ

 إنفشل   –إنکسر  –إنبعث   –إنقطع  –إنقلب  –إنفعال : إنبسط                        تــ                                 

 . می باشد« إفعال » باب « إنتاج » حرف اصلی است .  3« ن ت ج»باب افتعال نمی باشد . در این فعل ، « إنتاج»کلمه ی  ههه :حواست باش
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 حرفی است !! 5حرفی و باب افتعال  6قاطی میشن                   باب استفعال « استفعال افتعال » 

 حرف اصلی است . 3جزو « س » باب افتعال هستند ؛ در این کلمات ،  « ، اِبتَسَمَ  اِکتَسَبَ ،  اِرتَسَمَ ،  اِستَرَقَ ، ،  ، اِستَلَمَ اِستَمَعَ  » کلمات

 حرف اصلی نیست و زائد می باشد . 3جزو « س » بابِ استفعال هستند ؛ در این کلمات  « اِستَغفَرَ ، ....،  اِستَخدَمَ ،  اِستَرجَعَ »  کلمات

 

 جان ! باباشباهت ماضی و امر را بپا 

  جواب :ی را چگونه از امر تشخیص دهیم ؟ ماضهستند ، خب حالا به نظر شما ،  امرهاخیلی شبیه ماضی ها ، ثلاثی مزید  یدر باب ها

  : امراستنتِجوا : ماضی ، استنتَجوا : امر /  إنتظِر: ماضی ، نتظَر إ : مثال. تا باب ماضیا ــَــ دارن ، امرا ــِـ دارن  6توی 

ل و تفاعُل)ت «استفراغی و حالت تهوعی !!! » در دو باب .  تا باب ماضیا ــَــ دارن ، امرا ــَـ دارن 2توی  و ــَـ دارد ماضی ـعین الفعل  ،  (فعُّ

  هم می تواند ماضی باشد و هم می تواند امر باشد .  «تَکَرَّما » که کاملا شبیه هم می شوند . مثلاً فعلِ  ـــَـ داردهم  امر عین الفعل همچنین

 تمرین : ماضی و امر بودن فعل های زیر را مشخص کنید . 

 : ماضی لمیذاتُ تَعَلَّمنَ دروسهنّ الت                                                                              تَعاوَنوا : امریا طُلّابُ        

 : امر دروسکنّ  تلمیذاتُ تَعَلَّمنَ                                                                           : ماضی الطُلّابُ تَعاوَنوا       
 

 نکته بلد باش :  7

 یَشعُرُ ، یَسکنُُ ، یَعبُدُ ، یَصرُخُ . مثال :  می باشدثلاثی مزید نیست و ثلاثی مجرد  « فعُلُ یَ » . 1

 إنتشر ، إنتبه ، إنتقلحرف اصلی است :  3ن جزو  إفتعال :           إنکسر ، إنفجر ، إنقلبحرف اصلی نیست :  3ن جزو  إنفِعال :. 2

  (مصدر تناوُل :  /فعل ماضی ( ) تناوَل : مصدر تعلُّم :  /فعل ماضی ( ) تعلَّم : مصدر تکلُّم :  /فعل ماضی ) تکلَّم :  . 3

 :نُکرِمُ ) (یُصبِحُ  :صبِحُ )اُ  را پیدا می کنیم . مثال :  آنبابِ، کنیم و بعد  تبدیل می «یـُ » آن را به  یابتدا شروع شود ، «اُ تـُ نـُ » با ر فعل . اگ4

 (یُشاهِدون :تُشاهِدون ) (یُکرِمُ 

در  «إفعال»دارند . همچنین باب  «تـ » خود  ماضیدر ابتدای  «ل ل ، تفاعُتفعُّ» باب تا باب باشه .  3. در تشخیص ماضی و مضارع حواست به 5

لَ ، ) ماضی این سه باب : نیست . « أتین » مالِ خودِ باب است و حروف مضارعه « تـ أ » دارد . دقت کن که این  «أ » ابتدای ماضی خود  تَفَعَّ

بَ  –أخلَصَ  أکرَمَ » . بنابراین فعلهایی مثل  ( تَفاعَلَ ، أفعَلَ  عَ تَعَجَّ  ماضی هستند . « تَکاثَرَ  تَناسَبَ  – تَوَقَّ

 مُواجَهة .مثلاً : .  «مُفاعِلة » است نه  «مُفاعَلَة » به صورت  «مفاعلة » . مصدر باب 6

 : تلاش کردن  إجتهاد – تعمیر کردن =تصلیح مثال :  .ترجمه مصدر = دن تن . 7
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 حواست به ترجمه فعل هایِ بابِ افعال باشه : 

 همد 59و42و38و11 ص نازل شو : اِنزِل   ، شودنازل می  یَنزِلُ :،  نازل شد نَزَلَ :            مجرد :                  

 دهم 83و59و44و18و16و3ص  نازل کن : نزِل  اَ  ، نازل می کند یُنزِلُ :نازل کرد ،  أنزَلَ :    : باب افعال                  

 دهم 72و38 و34 ص شوخارج  : اخُرُج   ، خارج می شود یَخرُجُ : ،خارج شد  خَرَجَ :            مجرد :                  

 دهم 87و59و55و52و3 ص همد 59و42و38و11 صخارج کن  : اَخرِج   ، خارج می کند یُخرِجُ : ، خارج کرد أخرَجَ :   : باب افعال                  

 دهم  81ص  شد داخل دَخَلَ :             مجرد :                  

 دهم 101ص  کن داخل : أدخِل   داخل می کند ، یُدخِلُ : ، داخل کرد :أدخَلَ     : باب افعال                  

 : تعداد زیادی از فعل های باب افعال .................................................. .  ............. ! ی نکته
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 سال دهم ) جمله اسمیه ، جمله فعلیه ( : 5درس 

 شود . پس نقش ها رو طبق حرکت گذاری آخر کلمات تشخیص بده .  در امتحان نهایی حرکت گذاری انجام می خوشبختانه خوشحال باش :

 ( جارومجرور8( مجرور به حرف جر 7( مضاف الیه 6( صفت 5( خبر 4( مبتدا 3( مفعول 2( فاعل 1محلّ اعرابی هایی که در کتاب درسی اومده : 

 یستند ، .................... هستند . نقش ن« مضاف » و « موصوف » دقت مهم : 

 توجه می کنیم .، آن  قبلیک کلمه ، همیشه به و محلّ اعرابی برای به دست آوردن نقش  نکته :

 

 فاعل : ـُـــٌ انِ ونَ // مفعول : ــَــً ین                    مبتدا : ــُــٌ انِ ونَ // خبر : ــُــٌ انِ ونَ  اعراب نقش ها :

 مضاف اِاِاِاِاِاِاِالِیه : ــِــٍ ین                                    صفت : از اعراب موصوف تبعیت می کند .                          

 

  مبتدا + خبر                     با اسم شروع می شود .جمله اسمیه : 

 فعل + فاعل + ) مفعول (                      با فعل شروع می شود .جمله فعلیه : 

 دقت :

لَ » * شروع جمله با  ل »شروع جمله با جمله فعلیه //  :«  تَحَوَّ  جمله اسمیه  : « تَحَوُّ

 جمله اسمیه: « ناوُل تَ » شروع جمله با  //  جمله فعلیه« :  ناوَلَ تَ » * شروع جمله با 

 

 جمله اسمیه : 

  خیرٌ في أوّل العمر  الفقرُ  مثال :.  معنای مبتدا را کامل میکندخبر :                    فی الصفّ  التلمیذُ  اسم ابتدای جمله . مثال :مبتدا : 

 ممکن است بین مبتدا و خبر فاصله بیفتد . مثلاً : مبتدا + ) مضاف إلیه ، صفت ، جارومجرور ( + خبر نکته :

  فقیرٌ الرجلُ اسم                                                                                                                

 یذهبُ  الرجلُ                                        فعل    دسته تقسیم میشود                        3خبر به 

 في البیتالرجلُ جارو مجرور                                                                                                 

ة :1چند مثال :  فَرِ : (2اضاعة : مبتدا ، الفرصة : مضاف إلیه ، غصّة : خبر  ( إضاعَة الفُرصَه غُصَّ دُ القَومِ خادِمُهُم فی السَّ  سَیِّ

لاه مِفتاحُ کُُِّ خَیرٍ :3سیّد : مبتدا ، القوم : مضاف إلیه ، خادم : خبر ، ـهم : مضاف إلیه ، في السّفر : جارومجرور  الصّلاة  ( الصَّ
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 صفت

صدور : مبتدا ، الأحرار : مضاف ( صُدورُ الأحرارِ قُبورُ الأسرارِ : 4: مبتدا ، مفتاح : خبر ، کُّ : مضاف إلیه ، خیر : مضاف إلیه 

  إلیه ، قبور : خبر ، الأسرار : مضاف إلیه

ضل البَنَفسجیُّ مثال :  ال دار بیاد  بی ال بیاد ، اول جمله هم بیاد ، مبتدا و خبر میاد . یه نکته ی باحال : ی للأعصاب أف  نٍ مُهدِّ  لَو 

 هذه المدینة قاضيهو : خبر است  . مثال« أنتم أنتِ أنتما أنتنّ أنا نحن هو هما هم هی هما هنّ أنتَ أنتما » اسم بعد از  نکته :

 

 جمله فعلیه :

  الرسالةَ  علي  کتب  مثال :چه کسی را ؟ چه چیزی را ؟ . مفعول :                               علي  ذهب  . مثال :چه کسی ؟ چه چیزی ؟ فاعل : 

 إلیه مضاف، التفاح :  مفعول، أشجار :  صفت، المجدّ :  فاعل، الفلّاح :  فعلیزرع :زرَعُ الفَلّاحُ المُجِدُّ أشجارَ التُّفاحِ : *یَ  چند مثال :

 صفت، الصغیر :  مفعول، التلمیذ :  صفت، الصّبور :  فاعل، الوالد :  فعلأرسل :  أرسَلَ الوالدُ الصّبورُ التلمیذَ الصّغیرَ إلی المدرسه :* 

  جارومجرور، إلی المدرسة : 

 

 موصوف و صفت : 

 مقام أرفع ، المناطق المختلفة ، مدارس جمیلة اسم دوم ویژگی باشد . مثال : موصوف + صفت :                                   

 اسم + اسم 

  ، کتاب عليّ  يمعلم المدرسة ، خیر إخوان اسم دوم ویژگی نباشد . مثال :مضاف + مضاف إلیه :                                   

 مول صفت : فر 2

   ، موصوف و صفت به یکدیگر می چسبند ( 1) در فرمول موصوف + صفت .  : 1فرمول 

 معابر مزدحمة –الهجمة القویة  مثال : باشد .  اسمِ اولکه دومین اسم ویژگیِ  «الـ  الـ  ، تنوین تنوین  ، ة  ة  ، بی الـ بی الـ » * 

 ، موصوف و صفت از یکدیگر فاصله گرفته و وسطشان مضاف الیه می آید(   2) در فرمول .  موصوف + مضاف الیه + صفت :  2فرمول 

 مضاف الیه بین موصوف صفت می آید. ، در این صورتباشد هم مضاف الیه  ههم صفت داشت همزمان  بخواهد اسم اگر یک

 

 کنیم . ترجمه می 132به صورت  ، اول صفت استیادت باشه در این گونه ترکیب های سه اسمی که اسم سوم برای اسم 

  «  اسم بی ال + ضمیر + ال دار «        » اسم بی ال + ال دار + ال دار » تا فرمول داره :  دو 132

 مضاف الیه موصوف
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  مثال های  اسم بی ال + ضمیر + ال دار  :* 

حروف اصلی روفها الأصلیّة : ( ح3 دهم 11ص  مکان مناسب آن)آنها(مکانِها المناسب : ( 2 دهم 4ص .  نام شریف تواسمُکَ الکریمُ : ( 1

ارتش  : جَیشُنا القَويّ ( 6 دهم 80ص  کارهای نیک اوأعماله الصّالحة : ( 5دهم  80ص  ارتش بزرگشجیشه العظیم : ( 4 دهم 12ص  آن)آنها(

ة : ( 7 دهم 86ص  قدرتمند ما غیرة :  اخُتي( 8 دهم 93ص  بینی های تیزشان .اُنوفِها الحادَّ عبادک ( 9 دهم 100ص  خواهر کوچک من :الصَّ

( فریقهم 14  لانه بلند او ( عُشّها المُرتفع :12 بت های شکسته آن ها ( أصنامهم المکسّرة :10  دهم 101ص  بندگان شایسته تو :الصّالحین : 

کارهای ( أعماله الصّعبة : 17 پروردگار کریم تو ( ربّک الکریم :16 قدیمی اودانش آموزان  ( تلامیذه القدماء :15 تیم برنده آن ها الفائز :

 همکلاسی اخلالگر تو  زمیلُک المُشاغِب :( 20 حالت طبیعی او ( حالتها الطبیعیّة :18 سخت او

کارهای سخت  ( أعمال الإنسان الصّعبة :2 حقیقی زندگیطعم  طعم الحیاة الحقیقی :( 1 :های  اسم بی ال + ال دار + ال دار   مثال* 

ظاهر  ( ظاهر الاشیاء الصغیر :5 توحید مقدس عقیده ( عقیدة التوحید المقدسة :4ماهی بزرگ دریا  ( سمکة البحر الکبیرة :3انسان 

 کلام حق انبیاء الانبیاء الحق :( کلام 7 قطرات کوچک آب ( قطرات الماء الصغیرة :6کوچک اشیاء 

نیستند ) زیرا ضمیر وسط نیامده «  132» ین مثال های روبرو جزو بیاد . بنابرا وسطباید  ضمیر ضمیر باید کجا بیاد ؟ ، 132در فرمول  : 1بپا 

  مشاکُ حیاتهم -دهم  80ص  هـعظمة جیش است ( :

 مهم !!!! نکته 2

 دهم 11ص لأحجار الجَمیلة ( ا1 می آید . مثال : ) ة ( د مونثبه صورت مفر صفت جمع غیر انسانپس یک زن .  = جمع غیر انسان :1نکته

ئَة : ( 6 دهم 12ص الکلمات التّالیة ( 5 دهم 32ص الأمطار الشّدیدة : ( 4الألوان المُختلفة ( 3 دهم 11ص لملابس النّسائیّة ( ا2 حُبوبٌ مُهَدِّ

  دهم 72ص لأماکن المتروکة : ( ا9 دهم  65ص الإمراض المختلفة : ( 8 دهم  65ص الأعشاب الطبّیّة : ( 7 دهم 53ص 

 «رجِل  –یَد  –اُذُن  –اعضای زوج بدن : عَین  –أرض  شمس حرب  نار بئر  دار عنق نفس ریح روح سماء » کلمات   :  2 نکته

 طمئنةالنفس المُ  –العین الجمیلة هستند و باید صفت آن ها هم به صورت مونث بیاید . مثال :  معنوی مونث

 

 مضاف و مضاف إلیه : 

 مضاف و مضاف الیه هر دو اسم هستند یعنی هرگز یک فعل یا یک حرف نمیتواند مضاف یا مضاف الیه باشد . نکته :

 « :مضاف و مضاف الیه » فرمول  3

     باب مدرسة: ) اسم دوم ویژگی نباشد ( ( اسم + اسم 3   اخلاقه( اسم + ضمیر :  2   خلاق الرجلأ + اسم ال دار : بی ال اسم(  1   

      الأوقات، بعض  التلامیذکُ ، مضاف الیه می آید . مثال :  «عند بین کُّ بعض جمیع » بعد از کلمات :  اسامی دائم الاضافه
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  سال دهم ) معلوم و مجهول ( : 6درس 

 شیشه را شکست .  علی مثال :علوم و مشخص باشد . فعلی است که فاعل آن ، متعریف فعل معلوم : 

 شکسته شد .  شیشه، نائب فاعل دارد . مثال : .  فعل مجهول به جای فاعل  نباشدمشخص ، فعلی است که فاعل آن تعریف فعل مجهول : 

 . شود می نوشته یُکتَبُ =:  ــَـــُـ مضارع   شد نوشته کتُِبَ =:  ـِـــُــ ماضی : مجهول فعلِفرمولِ 

 .  ( شود می:  مضارع/  شد:  ماضی. )  کنیم می ترجمه«  شدن»  مشتقات با اغلبرا  مجهول (فعل1 ترجمه ی فعل مجهول :

مثلاً فعلهای مجهول نیست .  نشود ،شروع  «ـــُـ » شود . پس اگر فعلی با  شروع می «ـــُـ » چه در مضارع با و فعل مجهول چه در ماضی :   نکته

 هستند زیرا با ـــُ شروع نشده اند . قطعا معلوم «خلص ، إستغفر أ،  یَفرحن» مثل 

 

  بپا بسیار مهم :

 اغُلِقُ  أغلَقَ     ،  اُخرِجُ    أخرَجَ  ،    اُحسِنُ أحسَنَ     ،  أکرَمَ   اُکرِمُ   ،   أرسلََ   اُرسِلُ   ،   أنزَلَ   اُنزِلُ  

 ماضی« أکرَمَ  أرسَلَ  أنزَلَ » دارند . پس فعلهای  «ـــُ » دارند و فعلهای مضارع در آخر خود  «ـــَ » بالا ، فعلهای ماضی در آخر خود  در مثال های

 طی نکنی.مضارع است . پس هنگام مجهول کردن بسیار مهم است که ماضی و مضارع بودن این فعلها را قا «اکُرِمُ  ارُسِلُ  انُزِلُ » است و فعلهای 

ولی  «اکُرِمَ  ارُسِلَ  انُزِلَ »  مجهول می شوند و تبدیل میشوند به «ــِ ــــُ» چون ماضی هستند ، به صورت  «أکرَمَ  أرسَلَ  أنزَلَ » مثلا فعلهای 

 . «اکُرَمُ  ارُسَلُ  انُزَلُ »مجهول می شوند و تبدیل می شوند به  «ــَ ــــُ» چون مضارع هستند ، به صورت  «اکُرِمُ  ارُسِلُ  انُزِلُ » فعل های 

  6دهم درس  88ص  نازل شد .:  اُنزِلَ : مثال کتاب درسی 
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 ن وقایه( : ،سال دهم ) جار و مجرور  7درس 

 ن   کـَ بـِ   لـِ   عَ    لی  مِن   في   إلی   عَ حروف جر : 

 مجرور به حرف جر المدرسة : –= جارومجرور  إلی المدرسة رو قاطی نکنی . مثال :« به حرف جر مجرور » و « جار و مجرور » بپااااا 

 

 معانی حروف جر :

  زمین است . در و آنچه آسمانهادر برای اوست آنچه  لَهُ ما في السّماوات و ما في الأرض : در . مثال : فی :

 .آفرید  خاک  از خداوند انسان را خلق الله الإنسان من التّراب : . مثال : از مِن :

 با چرا: لماذا لا تسافرون بالحافلة :  2مثال  . عقلش است به قیمت انسان : قیمة الإنسان بعقله : 1مثال .  1در به ، بوسیله ، با ، بـِ :

 در امام حسین علیه السلام : « بکربلاءقُتِل الحسین » میده : « در » معنای « بـ » اتوبوس سفر نمیکنید . دو تا مثال بعدی رو حفظ کن که 

 جنگ بدر یاری کرد .  درخداوند مومنین را  : « نصر الله المؤمنین بغزوة بدر»  . کربلاء به قتل رسید

ثَ المعلّم عن حفلة  2مثال  . بندگانش از قبول میکند خداوند توبه را : یقبل الله التوبة عن عباده : 1مثال .  از ، درباره عَن : : تَحَدَّ

 . جشنی بزرگ درباره سخن گفت معلمکبیرة : 

 بازار به سویرفتیم  ذَهَبنا إلی السّوق : - غذایی که می خورید بهنگاه کنید  انُظروا إلی طعامٍ تأکلون : . مثال : به ، به سوی ، تا إلی :

 آسمان تا بالا رفت صوتش اِرتفعَ صوته إلی السّماء : -

 الدّهر یومان , یومٌ لک و یومٌ علیک : - میز رویقرار دادم کتابم را  وضعت کتابي علی المِنضدة : . مثال : روی ، بر ، ضد علی :

 ) علیه السلام (امام حسین  برسلام  السّلام علی الحسین : - تو ضدروزی روزگار دو روز است . روزی برای تو و 

علیک انسان باید تلاش کند .  علی الإنسان أن یجتهد :. مثال : در اول جمله می آید ( ) این فرمول  ، واجب است علی + اسم = باید دقت :

 .  باید خدا را یاد کنی علیک بذکر الله :به صفات برتر اخلاقی پایبند باشید .  علیک بمکارم الإخلاق :. باید صبر کنی  :بالصّبر

بدهد ، دیگر از معنای اصلی حرف جری خود خارج شده است و معنای فعلی ایجاد می کند . پس « باید » معنایِ ،  «علی » وقتی کلمه  نکته مهم :

در اول جمله است که « علی + اسم » است  ، منظور همین فرمول « فعل » به معنی « جار و مجرور » اگر در سوالی پرسیده شود در کدام گزینه 

 می دهد .« باید » معنایِ 

 . درخت بدون میوه است  ماننددانشمند بدون عمل  العالِم بلا عمل کالشّجر بلا ثمر : . مثال :مثل ، مانند  : کـَ

                                                           
 بسیار مهم است . « در » از بین معانی بـ ، معنای  1
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 . من استاز آنِ تو و دیگری  ازآنِاین  هذا لکَ و الآخَر لي : . مثال :برای ، از آنِ  : لـِ

 او کودکانِ یتیمی دارد . له أطفالٌ یتامی ::  1. مثال (  ) این فرمول در اول جمله می آید  لـِ + اسم = دارد دقت :

 

و فـَ ثم أو مع عند قد هل مَن:  این کلمات حرف جر نیستند  

 ـل  مَّ ، لِمَ ، بِمَ ، لِ مّا ، مِ يَّ ، مِ لَ عنّي ، منّي ، عَ :  در کلمات روبرو ، حرف جر وجود دارد 

 

 بعضی از فعلها ، حرف جر اختصاصی دارند که باید حفظ باشی . مثال : 

دَثَ عن « . » سأل یسأل عن «  . » حصل یحصل علی « »  عربی دهم ( 68) ص اِستَعانَ یَستَعین بـ »   «تَحَّ
 

 فعل + نـ + ین وقایه : 

 نـنـي// یضربون + نـ + ي = یضربو  نـيضَرَبَ + نـ + ي = ضَرَبَـ  مثال :.   «نـي ، نـنـي » ن وقایه : فرمول 

  مرامی بینند  : دوننيشاهِ یُ //  مراقرار بده  :ني ل  إجعَ  مثال :  . مرا ، به من ، از من : «نی ننی » ترجمه 

 / دهم 6درس  85ص  به من بده:  أعطِني / دهم 6درس  81ص  که کمک کنید به من : أن تُساعِدوني : مثال های کتاب درسی

رُني   / 7دهم درس  93ص  مرا بردني : ذَ أخَ  / 7دهم درس  93ص  بالا برد مرا:  رَفَعَني / دهم 7درس  92ص  حیران می کند مرا:  یُحَیِّ

  / 8دهم درس  114ص  مرا ببخش .:  سامِحیني / 8دهم درس  109ص  جدا شدند از منروني : جَ هَ  / 7دهم درس  96ص  مرا فرستاد:  بَعَثَني

 ي، لَیتَندهم  97ص  يعَنّ می تواند به حرف هم بچسبد . مثال : علاوه بر فعل ، ن وقایه  خارماکوفی :نکته 

تحزني ،  ، لا تضمني ، لا أحسني،  7دهم درس  98ص  عَینی حرف اصلی فعل است : 3این کلمات ن وقایه ندارند زیرا ن جزو چه نکته ایییی : 

 ي، جُبن ي، یمین ي، إخوان ، تمنّی یبني لا تسکني ،

 

 بپا قاطی نکنی !!!  

 فعل + ي : : إذهبي ، اکُتبي  فاعل                                      

 ي 

 فعل + نـ + ي : ضربني ، إجعلني   مفعول                                   

 بیاید نقش مفعول را دارد .« ن وقایه » ، « ي » مستقیما به فعل بچسبد نقش فاعل را دارد . ولی اگر قبل از « ي » اگر توضیح : 
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 سال دهم ) اسم فاعل ، اسم مفعول ، اسم مبالغه ( : 8درس 

 اسم فاعل : 

 صالحةعالم  شاهد  سالم      مجرد : فاعِل                                               
 اسم فاعل 

ث ، مُکبِّر ، مُتعلِّم ، مُتجاوِز       مزید : مُـــِ                                           ، مُجاهِد مُعلِّم ، مُحدِّ

 اسم فاعل طُلّاب ) طالب ( : ل :امث.   «اول باید مفرد کنی » اگر اسم جمع بدهند ، نکته : 

 .باشدمی  «فاعل » اسم فاعل هستند زیرا مفرد آنها بر وزن  «خُدّام جُهّال طُلّاب کفُّارسُکاّن زُوّار عُمّال »:فاعل است . مثال  اسمِ جمعِ «فُعّال»

  جمعِ اسمِ فاعل نمی باشند و مفرد هستند . « ، تُفّاح ، رُمّان  دهم 100ص  خُفّاش» کلمات  بپا سگی :

 هستند . پس این کلمات هم اسم فاعل مجرد می باشند . « فاعل » هم بر وزن  «ي فاع/  فالّ » کلمات بر وزن  : نکته

  «شاکّ ، ضالّ »  مثال فالّ : . «قاضي ، والي ، هادي ، راضي ، ساعي ، شاکي ، صافیة ، خالیة ، راضیة » :  يمثال فاع

ـن  ،  » کلماتی مانندِ  : 1گول نخوریبپا  ـم  ،  مُـبَـیِّ ر مُـعَــلِّ .  ( !! تشدید مهمه )هستند و اسم فاعل می باشند  «ـــِ ـمُ » به صورت  «مُـنَـوِّ

) حرف یکی هستند و اسم فاعل می باشند  «مُـــِ » هم به صورت  «قِـد ـسِـم  ، مُـعـتَــناسِـب  ،  مُـبـتَــمُـجتَــهِـد  ،  مُـتَـ» همچنین کلماتی مثل 

 .  ( مونده به آخر مهمه !!!

 اسم تفضیل است . آخَر/  عِل استاسم فا آخِر : رو بپااااااااا «آخِر/آخَر»  : 2گول نخوریبپا 

 « آخرَ : دیگر / آخَرین : دیگران « » آخِر : پایان . آخِرین : آیندگان » به ترجمه دقت کن : 

 «جهان  »معنی  اسم فاعل نیست و به عالَم« /  دانشمند» اسم فاعِل است و به معنی  عالِم : رو بپاااا «عالِم/عالَم»: 3گول نخوریبپا 

 

 اسم مفعول  : 

 مشهور مسرور مشهود مغلولة                 مجرد : مفعول                                

 اسم مفعول 

س ، مُنتظَر ، مُستخرَج                    ــَ      ـمزید : مُـ                               مُقدَّ

 .   «اول باید مفرد کنی » اگر اسم جمع بدهند ، نکته : 

 است . «محصول »  اسم مفعول می باشد زیرا مفرد آن «حاصیل مَ »  جمع اسم مفعول است . مثال «مَفاعیل » 
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 ساختن اسم فاعل و اسم مفعول از فعل : 

فعلی بدهند و از ما بخواهند که اسم فاعل یا اسم مفعولِ آن فعل را بسازیم ؛ ابتدا باید مشخص کنیم که آن فعل ، ثلاثی مزید است یا  ، اگر در سوالی

می آید ولی اگر فعل ثلاثی مزید باشد ، اسم فاعل و مفعولش بر وزن  «فاعِل مفعول » مجرد . اگر ثلاثی مجرد باشد ، اسم فاعل و مفعولش بر وزن 

 می آید .  «مُـــِ  مُـــَ » 

ـرُ » اسم المفعول مِن               نتَظِر                  مُ                        « یَنتَظِرُ » اسم الفاعل مِن   ر                   «یُسَـخِّ  مُسَخَّ

                         مَغفور                       « یَغفِرُ » مِن   المفعولاسم                           حاضِر                      «یَحضُرُ » اسم الفاعل مِن  

 

 ترجمه اسم مفعول : ترجمه اسم فاعل :

 ندهــَ...اسم فاعل : 

 صانع                        سازنده

 خالق                        آفریننده

 بیننده               هِد       مُشا

رمُ   دهم 64ص پاک کننده                        طَهِّ

 .... شدهاسم مفعول : 

 مصنوع                      ساخته شده 

 مخلوق                       خلق شده 

 دیده شده                       مُشاهَد 

رمُ   پاک شده                         طَهَّ

 

 ترجمه اسم مبالغه : 

وّابهّاب ، تَ لّام ، وَ زّاق ، سَتّار ، ظَ صَبّار ،  غَفّار ، کَذّاب ، رَ                        عّال         فَ                               

 اسم مبالغة 

  فّافة لّامة ، شَ وّابة ، عَ أمّارة ، فَهّامة ، تَ                             فَعّالة                            

» مه دلالت کند ، کل« شغل و ابزار » ولی اگر بر ترجمه می شود « بسیار » ا کلمه دلالت کند ب« صفت » اسم مبالغه اگر بر  ترجمه اسم مبالغه :

  : مثال .ابزار  (3شغل  (2زیادی صفت  (1 :دسته تقسیم می شود 3ظ معنایی به اسم مبالغه از لحا* را نمی آوریم . « بسیار 

:  کَذّاب  آمرزنده ،بسیار :  غَفّار  صبرکننده ،بسیار :  صَبّار  : بسیار فهمیده ، فَهّامَة ، بسیار دانا:  ، عَلّامَة عَلّام زیادی صفت :

 پوشانندهبسیار :  سَتّار امرکننده ،بسیار :  أمّارَة آفریننده ،بسیار :  خَلّاق روزی دهنده ،بسیار :  رَزّاق دروغگو ،بسیار 

 : خلبان طَیّار : نقاش ، رَسّام : حمل کننده ، حَمّالَة ، کشاورز:  فلّاح ، آهنگر:  حَدّاد،  نانوا:  خَبّازشغل : 

 تلفن همراه :جوّال ،  تراکتور :جَرّارة ،  یخچال :ثَلّاجة  ، اتومبیل :سیّارة  ، عینک : نَظّارة ، دربازکن :فَتّاحة ابزار : 

 طُلّاب ، کفُّاراسم فاعل است :  عَلّام ، رَزّاق / فُعّال: است  مبالغهاسم  فَعّال : رو بپااااااااا «فَعّال/فُعّال»  : قاطی نکنی !!!بپا 
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 نکات ترجمه ای :

 . می رفت = یذهبکان :  . مثال میییییی، بگرد دنبال  ماضی استمرارییییییدر ترجمه  . ماضی + مضارع )کان + مضارع(=  ماضی استمراری

 می رود یذهب : –می رفت  کان یذهب :( مضارع . مثال:  2 ( ماضی استمراری1برای دو نوع فعل می آید. « می » علامت  بپا اشتباه نکنی :

جمله ی  2سال یازدهم بررسی شده ولی  4در درس  مبحثاین  ماضی استمراری بدون کان ) فرمول جمله وصفیه ( :

 زیر در کتاب عربی دهم آمده است . در نتیجه این دو جمله رو کامل بلد باش : 

  6دهم درس  80ص  . کونت می کردندسبه قومی رسید که نزدیک تنگه ای  قُربَ مَضیقٍ : یَسکُنونَ إلی قَومٍ  وَصَلَ :  1مثال 

  7دهم درس  93ص  . می پَریددلفین بزرگی را دیدم که با شادی نزدیک من در آب  : بِفَرَحٍ  الماءِ  قُربي في یَقفِزُ دُلفیناً کَبیراً  رأیتُ :  2مثال 

 رفته بود . = کان ذهب. مثال :  ببببببببببببود ، بگرد دنبال ببببببببببببببببـعیددر ترجمه ماضی  . ماضی + ماضی ) کان + ماضی (=  ماضی بعید

 ماضی با ماضی ، خیلی ماضی ، ماضی بعید ، بود

 

 نخواهد رفت . = لن یذهبمثال :  نخواه .=  لنخواهد رفت .                 = سوف یذهب = سیذهبمثال :  . خواه  =  سـ  سوف

  6دهم . درس  88ص  مگسی را نخواهند آفرید .: لن یخلقوا ذباباً :  مثال
 

 رفته است . = قد ذهبمثال : « . ام ای است ایم اید اند » ماضی نقلی =  . ـد ( + ماضیقــ)  =لی قـماضی نـ

 . رفته است =رفت  = ذهب = قد ذهببشوند : توانند به جای هم معنا  ماضی ساده و نقلی برابرند و می. خیلی کوچیکه ، میتونه بیاد میتونه نیاد« قد » 

 : فرستاده است .  نيثَ عَ بَ به صورت نقلی ترجمه شده است . عربی دهم ،  96در ص  ،با اینکه ماضی ساده است «  نيثَ عَ بَ » مثلاً 

  5دهم درس  71ص  . سروده استقد أنشَدَ :  : 2مثال .  5دهم درس  65ص . راهنمایی کرده است  : قد دَلَّت  :  1مثال مثال های کتاب : 

  8دهم درس  108ص  استفاده کرده است . د اِستَفادَ :فَقَ :  3مثال 

 . رود ببببببببببببببشاید ب –رود  ییییییییییییگاهی می : بُ ذهَ قد یَ :  1مثال  قد + مضارع = گاهی ، شاید  .

 8دهم درس  109ص گاهی جستجو می شود .  قَد تُفَتَّشُ ::  2مثال 
 

 /  تا دور شود : دَ عِ بتَ حتّی تَ  / دهم 64ص  تا بهبود یابد : مَ ئِ لتَ حتّی یَ  / دهم 30ص  باور کنیتا  : قَ دِّ صَ حتّی تُ مثال :             + بـ . حتّی

 دهم 108ص تا بچشد  حتّی یَذوقَ : / دهم 95ص  تا انفاق کنید تّی تُنفِقوا :ح

  دهم 81ص  تا نتواند حتّی لا یستطیعَ :مثال :     .  حتّی + لا + نـ 
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 ) أن میشه که ، فعل بعدش بــ (که برود  یذهب : أنمثال :  أن + بـ .* 

 . که هم زیستی بکنند : اأن یتعایشو / دهم 30ص  . که باشد أن یکونَ : / دهم 30ص  . که ببینی أن تَری : / دهم 4ص  .که سفر کنم  أن اسُافِر :

 / دهم 81ص  . که حمله کند أن یَهجُمَ : / دهم 67ص  . که بچرخاند أن تُدیرَ : / دهم 64ص  . که بهره ببرد أن یَستفیدَ : / دهم 48ص 

  دهم 114ص  که تماس بگیرد . أن تَتَّصِلَ : / دهم 93ص  . که تشکر کنم أن أشکِرَ :

 4دهم درس  48ص که دشنام ندهند  ن لا یَسُبّوا :أ:  1مثال مثال :  . نـ لا +  أن +* 

 دهم 4دهم درس  48ص که عبادت نکنیم  ألّا نعبُدَ :مثال :  2 . نـ لاّ + أ* 

 

 انواع لا : 

   ، ن را حذف می کند ، کسره عارضیکند نهی : دستوری ، ساکن می                                

 فعل لا +      

 نفی : غیر دستوری ، ساکن نمی کند ، ن را حذف نمی کند                               

 ، کسره این به.  گذاریم می کسره ، ساکن جای به ، بیاید«   الـ»  آن از پس و باشد ساکن فعل آخر * اگرکسره عارضی :ساکن + ال دار =  

  6دهم درس  80ص   الأوضاعتِ رَّ قَ ستَ لمّا اِ مثال :  . یذهبِ التلمیذ لا:  مثال . ( عارضی کسره=  دار الـ+  ساکن) .  گوییم می عارضی ی کسره

لا تکتبون  – است چون آخر فعل را ساکن کرده است نهی : لا تحزن   – است چون آخر فعل را ساکن نکرده است نفی یذهبُ :مثال : لا 

است چون ن را حذف  نهی لا تجلسي : – است چون ن را حذف کرده است نهی لا تجلسوا : – است چون ن را حذف نکرده است نفی :

ثِ الناس :لا تُ  - است چون ن را حذف کرده است نهی لا تفرحا : – کرده است  . است چون فعل کسره عارضی گرفته است نهی حدِّ

 لا یکتبُ : نمی نویسد .  –نمی روید  لا تذهبون :غیر دستوری است و فقط فعل را منفی می کند . مثال :  « :لا نفی » ترجمه 

 « : لا نهی » ترجمه 

 نزن                    ° :لا تضرب –نرو  ° :لا تذهبمثال : مخاطب :                                 

 ــ :°ــ« + لا » 

 نباید برویم ° :لا نذهبنباید بروم .  ° :لا أذهبنباید برود .  °  :لا یذهبمثال :  متکلم  : نباید بـ ... . –غایب              

 نمی روید . لا تذهبون :نروید .  لا تذهبوا : مخاطب :نمی روند //  لا یذهبون :نباید بروند .  لا یذهبوا : غایب : مثال بسیار مهم  :

                                                           
 هم ، مضارع التزامی می آید . «ألّا » تبدیل می شود . در نتیجه بعد از  «ألّا » به  «أن لا » * گاهی ،  2
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 غلط است . ،استفاده بشود « نباید » اگر برای مخاطب ها از کلمه ی  نکته مهم :

 وید . ترجمه غلط : نباید بروید .مثال : لا تذهبوا : ترجمه صحیح : نر 

 روم . رود // نباید بروم = نَ نباید برود = نَ  نکته خارماکوفی :

ةَ لِلّهِ جَمیعاً : مثال   ( 1402) انسانی = گفتارشان نباید تو را غمگین کند = گفتارشان تو را غمگین نکند  لایَحزُن ک قَولُهُم إِنَّ العِزَّ

 

 : چه زیباست جنگلهای مازندران  مازندرانما أجمَلَ غابات  مثال : ما أفعَلَ اول جمله + اسمَ :تعجب :  ما أفعَلَ

 

 « قام / جاء أتی » فعل حساس باش :  3به ترجمه این 

    ( قام : ایستاد / قام بـ : اقدام کرد ، پرداخت .1

 دانش آموز به انجام تکالیفش پرداخت( :  قام التلمیذ بـأداء واجباته: دانش آموزان هنگام حضور معلم ایستادند( ) قام الطّلّاب عند حضور المعلّم) مثال :

  ( جاء = أتی = آمد / جاء بـ  = أتی بـ : آورد .3و2

 (پدر اخبار مهمی آوردة : جاء الوالد بـأخبار مهمّ ( )دانش آموزان نزد معلم آمدند: )جاءت التلمیذات إلی المعلّمه  مثال :

       (معلم دانش آموز جدیدی را آورد:  أتی المعلّم بـتلمیذ جدید( )آمدندمهمانان به خانه ما :  أتی الضّیوف إلی بیتنا) مثال :

  :دهم  عربی در کتاب درسی « جاء»  هایمثال

 2درس دهم  24ص .  ، ده برابر آن پاداش دارد بیاوردهرکس نیکی  :من جاء بالحسنة فله عشر امثالها :  1مثال 

  6دهم درس  81ص .  آوردندبرای او هدیه های بسیاری  جاؤوا له بِهدایا کَثیرَةٍ : : 2مثال 

  6دهم درس  82ص را نپذیرفت  آوردندذوالقرنین هدایایی که مردم  ما قَبِلَ ذوالقَرنَینِ الهَدایا الَّتی جاءَ النّاسُ بِها : : 3مثال 

  :دهم  عربی در کتاب درسی «أتی »  هایمثال

 6درس دهم  81ص  . بیاورندذوالقرنین به آنان دستور داد که آهن و مس  بالحَدید و النُّحاس :أمرهم ذوالقرنین بأن یأتو :  1مثال 

  6دهم درس  85ص .  می آیدهمکارم بعد از من  یأتی زمیلی بعدی ::  2مثال 

  7درس دهم  99ص .  می آیدمدیر داخلی با مهندس تعمیرات  یأتی المُشرفُِ مَعَ مُهَندِسِ الصّیانَةِ ::  3مثال 
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 جمله در کتاب عربی دهم از این مبحث آمده است .  15حدوداً این مبحث در سال یازدهم آمده است ولی جملات شرطی : 

 « .ادوات شرط + فعل + فـ... « » ادوات شرط + فعل + فعل »  : فرمول جمله شرطی

 هر گاه ، اگر إذا : –هر چیز  ما : –هر کس  مَن : –اگر ، چنانچه  إن : ترجمه ادوات شرط :

  فعل شرط و جواب شرط ، چه ماضی باشند و چه مضارع باشند ، به صورتِ : ترجمه جملات شرطی با فرمول فعل + فعل

  . هر کس درس بخواند ، موفق می شود : یَنجَح   = مَن یَدرُس   مَن دَرَسَ نَجَحَ ترجمه می شوند : « بزنی + می زنم » 

 « : فعل + فعل » مثال های 

 دهم 16ص  ... یاد بدهدهر کس علمی را  : ...، لماً عِ  مَ لَّ عَ ن مَ  : 1مثال 

، چشمه  مُخلص شودروز برای خدا  40هر کس  :بیع الحکمة مِن قلبه علی لسانه یَنا ظَهَرَت ، لله أربعینَ صباحاً  أخلصَ مَن  : 2مثال 

  2دهم درس  17ص .  شودجاری می های حکمت از قلبش بر زبانش 

  5دهم درس  64ص  . می یابدو تلاش کند ،  بخواهدهر کس چیزی را  : جَدَ وَ  ، دَّ جَ  یئاً وَ شَ  بَ لَ طَ ن مَ  : 3مثال 

عُ نَظَرُها علی سَمَکَةِ القِرش ،  وَقَعَ فإذا  : 4مثال   جمع می شوند، سریع دور آن  بیفتدهرگاه چشمشان به کوسه ماهی بِسُرعَةٍ حَولَها :  تَتَجَمَّ

 7دهم درس  93ص  .

  دهم 104ص  مگر از سه چیز . دقطع می شو، عملش  بمیردهرگاه انسان  عَمَلُهُ إلّا مِن ثلاث :  اِنقَطَعَ  ، الإنسانُ  ماتَ إذا  : 5مثال 

 8دهم درس  108ص  . دچار پشیمانی می شود،  بیازمایدهر کس آزموده را  بِهِ النَّدامَة : حَلَّتالمُجَرَّب ،  جَرَّبَ مَن  : 6مثال 

 8دهم درس  109ص  ، شب و روزم یکسان می شود . جدا شویاگر ) از من (  : سَواءٌ عَشیَّتی و غَداتي،  هَجَرتَ إن  : 7مثال 

 8دهم درس  109ص  . می یابی، بوی عشق را  ببوییاگر خاک قبرم را  رفُاتی : شَمَمتَ إن  ، رائِحَةَ الوُدِّ  وَجَدتَ  : 8مثال 

  . 8دهم درس  109ص  . کنندمی شیون ، در لانه ها  شکایت بَرَماگر به پرندگان  فی الوُکَنات : نُحنَ  ، إلی الطّیر شَکَوتُ إن  : 9مثال 

 « : فعل + فَـ » مثال های 

 2درس دهم  24ص .  ، ده برابر آن پاداش دارد بیاورد هرکس نیکی :مثالها أبالحسنة فله عشر  جاءمن  : 1مثال 

قُ المُسلِمین ، فَاعلَموا أنّهُ جاهِلٌ ... :لاماً کَ  دٌ أحَ  قالَ إذا  : 2مثال  که )میانِ( مسلمانان تفرقه بیندازد ، پس  بگوید سخنی اگر کسی یُفَرِّ

  4دهم درس  50ص بدانید که او نادان است ... 

که دعوت می کند به تفرقه ، )پس( او  دنَببیهر کس از شما کسی را  فَهُوَ عَمیلُ العَدُوّ :یَدعو إلی التَّفرقَِة ، أحداً  مِنکُم أی  رَ من  : 3مثال 

 4دهم درس  50ص  مزدور دشمن است .

  6دهم درس  84ص  ، به آن گوش فرا دهید . خوانده شودهرگاه قرآن  القرآنُ فَاستَمِعوا لَه . قُرِئَ إذا  : 4مثال 

  7دهم درس  97ص ، قطعاً من به آنان نزدیکم .  بپرسنداگر بندگانم از تو درباره من  عَنّی فَإنّی قَریبٌ :کَ عِبادی سَألَ إذا  : 5مثال 

 8دهم درس  117ص  من دانا هستم ، او نادان است . بگویدهر کس  أنا عالِمٌ فَهُوَ جاهِلٌ : قالَ مَن  : 6مثال 
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  در عربی  :« دارد ، داشت » معادل 

 دارویی داریم : عندنا دواءٌ  -او برادری دارد  له أخٌ :مثال :  ( + اسم = دارد . لَدی  لـِ ، عند ، ) 

 . داشت کتابی دانش آموز کتاب : للتلمیذکان مثال :  . ( + اسم  = داشت لـِ ، عند ، لَدی  کان + ) 

 . ندارد کتابی دانش آموز کتاب : للتلمیذ لیسمثال :  . ندارد( + اسم  =  لـِ ، عند ، لَدی  + )  لیس

 دقت : فرمول های بالا در ابتدای جمله می آیند . 

 :  « لـ + اسم »های  مثال

 2دهم درس  24ص  . داردهرکس نیکی بیاورد ، ده برابر آن پاداش  عشر أمثالها : لـهمن جاء بالحسنة ف : 1مثال 

  3دهم درس  42ص .  دارندانواع مختلفی  : مختلفةٌ  أنواعٌ  هالَ  : 2مثال 

  5دهم درس  66ص .  که بوسیله ی آن ، به بقیه حیوانات هشدار می دهد داردکلاغ صدایی  : واناتِ یَ الحَ  ةَ قیَ بَ  هِ بِ  رُ ذِّ حَ یُ  وتٌ صَ  رابِ لغُ لِ  : 3مثال 

  5دهم درس  66ص .  دارداردک غده ای طبیعی نزدیک دمش  : بِالقُربِ مِن ذَنَبِها ةٌ بیعیَّ طَ  ةٌ دَ غُ  طِّ للبَ  : 4مثال 

 5دهم درس  71ص .  داریآیا اطلاعاتی درباره ی طاق کسری  : سری  کَ  ن طاقِ عَ  علوماتٌ مَ  کَ لَ ل هَ  : 5مثال 

ةٌ : هلَ  : 6مثال    دهم 7درس  92ص .  داردظه ای قوی فحا ذاکِرَةٌ قَوِیَّ

 7دهم درس  93ص .  دارندآیا دلفین ها دشمنانی  أعداءٌ : لدَلافینِ لِ ل هَ  : 7مثال 

ةٌ : لِلدَلافینِ  : 8مثال    7دهم درس  94ص  . دارنددلفین ها بینی های تیزی  اُنوفٌ حادَّ

  7دهم درس  97ص  . داردهر گناهی توبه ای  ذَنبٍ تَوبَةٌ : لِکُِّ  : 9مثال 

 :  « عند + اسم »های  مثال

خولِ بِ  عِندَکمل هَ  : 1مثال    3دهم درس  41ص  . داریدآیا کارت ورود  : طاقاتُ الدُّ

  دهم 53ص  . دارمسر درد  : داعٌ صُ  نديعِ  : 2مثال 

 : « لدی + اسم  »های  مثال

 4دهم درس  49ص  ، شادمانند . دارندهر گروهی به آنچه که  : حونَ رِ فَ  میهِ دَ لَ بما  زبٍ حِ  کُُُّ  : 1مثال 

  4دهم درس  57ص  . دارم که باطری اش در طول نصف روز خالی می شودتلفن همراهی  : بَطّارِیَتُهُ خِلالَ نِصفِ یَومٍ  غُ فرُ تَ  وّالٌ جَ  يَّ دَ لَ  : 2مثال 

  7دهم درس  100ص  . داریمهمکلاسی باهوشی  : زمیلٌ ذکی   لَدَینا : 3مثال 

 :  « لیس + لـِ + اسم» های مثال 

عاتٌ جَمیلَةٌ لَیسَ لِ  : 1مثال    8دهم درس  110ص  . ندارندحافظ و سعدی ملمّعات زیبایی  :!! حافِظٍ و سَعدیٍّ مُلَمَّ
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  ) اول جمله ( : ، واجب است علی + اسم = باید

  2عربی دهم درس  17ص  . = شما باید با جماعت باشید بر شما واجب است که با جماعت باشید : ةِ ماعَ الجَ م بِ یکُ لَ عَ  : 1مثال 

بر همه مردم واجب است که با یکدیگر به صورت مسالمت آمیز :  سِلمیّاً مَعَ بَعضِهِم تَعایُشاً  شواعایَ تَ یَ أن  النّاسِ  کُُِّ  لی  عَ  : 2مثال 

  4دهم درس  48ص  همزیستی بکنند . 

  7دهم درس  94ص  به صفات برتر اخلاقی پایبند باشید . م بمَکارمِِ الأخلاقِ :یکُ لَ عَ  : 3مثال 

  7دهم درس  101ص  = بر تو واجب است خدا را یاد کنی . و باید خدا را یاد کنی : اللهِ  کرِ ذِ بِ  یکَ عَلَ  : 4مثال 

 صبر کنی = بر تو واجب است که صبر کنی . باید  : الصّبربِ  یکَ عَلَ  : 5مثال 

 

  لطفا اسم های جمع را به صورت جمع و اسم های مفرد رو به صورت مفرد ترجمه کنید .جمع و مفرد : 

 

رو معنا کنید . هر گزینه ای که ضمیر رو معنا نکرد «  ه هما هم ها هما هنّ کـَ کما کم کـِ کما کنّ ی نا » لطفا ضمایر  ضمیر رو ترجمه کن :

 3دست خویش =دست خویشتن  =دست خود  =دست او  =دستش  =دست /// یده  =د یَالغلطه . مثال : 

 

« کسانی که  ذین :الّ کسی که / تي : ذي الّ الّ » در حالت عادی به صورت  «الذین  يتالّ  يذالّ » سه کلمه  الـ + الذی التی الذین = که :

 که (= الـ  ) الذی بعدِ می باشند .« که » قرار بگیرد به معنای« اسم  الـ دار » ترجمه می شوند . ولی اگر این سه کلمه بعد از 

   1دهم درس  2ص که  خورشیدی : يتالّ  الشمس –مؤمنانی که  ذین :المؤمنون الّ  –مردی که  ذي :الرجل الّ مثال : 

 

 زمانی که رفت : ذهبلمّا وقتی که . مثال :   ،هنگامی که نی که ، ـــــاــــــــمضی = زـاـــــــــــمـــ« + ا ــــــــــمــّــلـ»  نکته گاوی :

  7دهم درس  93ص  زمانی که تصمیم گرفتم . لمّا عَزَمتُ : / 6 دهم درس 80ص  استقرار یافت . اوضاع هنگامی که :  الأوضاعلمّا استقرّتِ  مثال :
 

 است . ) به ویژه بعد از فعل امر و نهی (« زیرا » در وسط جمله ، اکثراً به معنای « إنّ » کلمه 

  2دهم درس  17ص  برکت همراه با جماعت است . زیرادسته جمعی بخورید و پراکنده نشوید ،  : ةِ ماعَ الجَ  عَ مَ  ةَ کَ رَ البَ  إنّ فَ قوا رَّ فَ و لا تَ  میعاً لوا جَ کُ 
 

 

                                                           
 . ضمیر مشترک =  « خویشتن - خویش –خود »   3
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 ) تکراااااار کن :  إنّما ، فقط ، وسط ( .  حصر دارد .، دقت : إنّما روی بخش دوم جمله  إنمّا = فقط ، تنها .

  . غیب برای خداست فقط ترجمه غلط :.  برای خداست فقطغیب  ترجمه صحیح :.  3دهم درس  42ص  إنّما الغیبُ لله :مثال : 
 

 ایجاد میکنند« .... استهمان »معنایو  هستندضمیر فصل  اکثراً د ،نوسط جمله بیای« هما ، هم ، ... هو ، » اگر ضمایر منفصل مثل ضمیر فصل : 

  دهم 2ص  آن همان خداست .:  هو اللهُ  ذاکَ :  1مثال 

  دهم 81ص  قبیله همان یأجوج و معجوج هستند .این دو هاتان القبیلتان هما یأجوج و معجوج : :  2مثال 

  8دهم درس  115ص  مردود همان کسی است که در امتحانات قبول نشده است .ما نَجَحَ فی الإمتحانات :  الرّاسِبُ هُوَ الّذي:  3مثال 

 

 جمله زیر در کتاب دهم آمده است( 3) این بحث مربوط به پایه دوازدهم است ولی  = در حالی که . وسط جمله« ضمیر و + » ترجمه 

او بعد از  در حالیکههفت چیز است که پاداشش برای بنده جاری می شود ،  :فی قبره بعد موته  و هود اجرهنّ سبع یجری للعب:  1مثال 

  دهم 16ص  مرگش در قبرش است .

رُ عَیشی:  2مثال   دهم 109ص  تو حامل عسل هستی . درحالیکه می کنیچقدر زندگی ام را تلخ  حامِلُ شَهدٍ :و أنتَ  فَکَم تُمَرِّ

 دهم 97ص  تو از ثروت محافظت می کنی . درحالیکهعلم از تو محافظت می کند  تَحرسُ المالَ : تَ و أنالعلمُ یَحرُسُکَ :  3مثال 

 

 مردم همه ی : الناسکُ مثال :   . کل + ممممعرفه = هـممممه. 1« :  کل » ترجمه 

هر  : ذَنبٍ ( کُ 3 دانش آموزی هر  : طالبٍ ( کُ 2 گروهیهر  : حزبٍ ( کُ 1مثال :  نکـــررررررره = هـــررررررر .کل + . 2

 بانمکیهر  : مَلیحٍ کُ  (4 گناهی 

 هر یک از دشمنان من الأعداء : ( کُُ  2 هر یک از دانش آموزان من الطلاب : ( کُُ  1مثال :  کل + مِن = هر یک از .. 3

 

 میاد : ی حذف می شه و به جاش ـِـ 

ةً واحِدةً و أَنا رَبُّکمُ :  1مثال  تُکمُ أُمَّ  :  فَاعبُدونِ إِنَّ هذهِ أُمَّ

 4دهم درس  48ص  مرا بپرستیدبی گمان این امتِّ شماست ، امتی یگانه و من پروردگارتان هستم ، پس 

 7دهم درس  97ص از آن خودم .  دین مندین شما از آن خودتان و  : دینِ  يَ م و لِ کُ م دینُ کُ : لَ  2مثال 
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